
نظر رهبر معظم انقلاب درباره تحریم ها و بازگشت ایران به تعهدات برجامی:
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وقتی نام روسای جمهور با ساده ترین مایحتاج مردم گره می خورد 
ازگوجهاحمدینژادتاخیارروحانی

رهبــر معظم انقلاب گفتند: ایران هنگامی به تعهدات برجامی خود بازخواهد گشــت 
کــه آمریکا همه تحریم ها را در عمل و نــه در حرف یا بر روی کاغذ، لغو کند و این لغو 
تحریم ها مورد راســتی آزمایی ایران قرار گیرد. این، سیاســت قطعی و غیرقابل برگشت 
جمهوری اســلامی و مورد اتفاق همه مسئولان اســت و هیچ کس از آن عدول نخواهد 
کرد. حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا صبح روزیکشنبه در دیدار جمعی 
از فرماندهــان نیــروی هوایی و پدافند هوایــی ارتش، بیعت تاریخــی همافران با امام 
خمینی)ره( در ۱۹بهمن ۵۷ را یکی از شگفتی سازی های مهم و از عوامل اصلی پیروزی 
انقلاب و همچنین نشان دهنده خطای محاسباتی آمریکایی ها برشمردند و گفتند: لازمه 
استمرار حرکت پرشتاب انقلاب، حضور مردم در صحنه، کار و تلاش بی وقفه، اتحاد کلمه 
بخصوص میان مسئولان، اعتماد به وعده الهی و افزایش مؤلفه های قدرت ملی در عمل 
اســت. رهبر انقلاب اســلامی همچنین قضایای فضاحت بار اخیر آمریکا و سقوط ترامپ 
را افول آبرو، قدرت و انتظام اجتماعی و سیاســی آمریکا خواندند و با اشاره به اظهارنظر 
مقام هــای اروپایی و آمریکایی دربــاره برجام و تحریم ها تأکید کردنــد: آمریکایی ها و 
اروپایی ها حق هیچ گونه شرط گذاری ندارند؛ زیرا تعهدات برجامی خود را نقض کردند و 
آن طرفی که باید شرط بگذارد جمهوری اسلامی است، زیرا به تعهدات خود پایبند بود؛ 
بنابراین ایران هنگامی به تعهدات برجامی خود بازخواهد گشت که آمریکا همه تحریم ها 
را در عمل و نه در حرف یا بر روی کاغذ، لغو کند و این لغو تحریم ها مورد راستی آزمایی 
ایران قرار گیرد. این، سیاست قطعی و غیرقابل برگشت جمهوری اسلامی و مورد اتفاق 

همه مسئولان است و هیچ کس از آن عدول نخواهد کرد.
فرمانــده کل قوا در این دیدار حادثه ۱۹ بهمن ۱۳۵۷ را از ایام الله خواندند و افزودند: 
جدا شــدن بخش مهمی از ارتش و پیوســتن آنها به امام و مردم شبیه معجزه بود، زیرا 
تکیه اصلی رژیم طاغوت به ارتش و ساواک بود و در نهایت از آنجایی ضربه خوردند که 
هیچ گاه تصور نمی کردند. حضرت آیت الله خامنه ای به خطای محاســباتی عجیب دولت 
دموکرات آمریکا در آن زمان، در ارزیابی شرایط کشور و مردم نیز اشاره کردند و گفتند: 
آمریکایی ها به ارتش شاهنشــاهی بسیار امیدوار بودند و بر اساس اخبار قطعی، کودتایی 
را طراحی کرده بودند تا با دســتگیری سران و پیشروان انقلاب و با استفاده از خشونت 
گســترده علیه مردم، مانع سقوط رژیم شوند، اما یکی از عواملی که نقشه شیطانی آنها 

را باطل کرد، حرکت نیروی هوایی در نوزدهم بهمن بود.
ایشان با تأکید بر این که خطای محاسباتی آمریکا در قبال ایران ادامه دارد و همچنان 
درک و شــناخت صحیحــی از ملت ایران ندارنــد، افزودند: یک نمونــه از این خطای 
محاسباتی در فتنه ۸۸ بود که رئیس جمهور دموکرات آمریکا به خیال آنکه کار را تمام 

خواهد کرد، رسماً از فتنه حمایت کرد.
رهبر انقلاب اسلامی تحریم های بی سابقه با هدف از پا درآوردن ایران را نمونه دیگری 
از خطاهای محاســباتی آمریکا برشمردند و گفتند: یکی از همان احمق های درجه یک، 
دو ســال پیش گفته بود که عید ژانویه ۲۰۱۹ را در تهران جشــن می گیریم. حالا آن 
شــخص خودش به زباله دان تاریخ رفته و رئیس او هم با لگد و با افتضاح از کاخ ســفید 

اخراج شده است، اما جمهوری اسلامی ایران به لطف خداوند سربلند ایستاده است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر این که در قبال دشــمن و معیوب بودن دستگاه 
محاســباتی آن نباید ساده انگاری کرد، خاطرنشــان کردند: عوامل دیگری نیز در موفق 
بودن حرکت انقلاب اســلامی مؤثر بوده اند کــه عبارتند از کار و تلاش، حضور مردم در 

صحنه و ایمان آنان به لزوم این حضور، اعتماد به وعده الهی و طراحی های متقابل.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: با نشستن و تماشا کردن هیچ کاری پیش نمی رود. 
مسئولان با حضور در میدان کار و عمل، و با اعتماد به خدا، دائماً مولفه های قدرت ملی 

را افزایش دهند و در عمل تولید قدرت کنند.
ایشــان یکی از مظاهر تولید قدرت را تقویت نیروهای مســلح به تناســب اقتضائات 
منطقه ای و بین المللی برشــمردند و با تجلیل از رزمایش های اخیر افزودند: انجام چنین 
رزمایش هــای بزرگ و اعجاب برانگیز، آن هم در شــرایط تحریم، در واقع تأمین امنیت 

ملی به دست فرزندان کشور در نیروهای مسلح کشور و بسیار افتخارآمیز است.
حضرت آیــت الله خامنه ای لازمه تولید قدرت در نیروهای مســلح را علاوه بر تقویت 
تجهیــزات، حفظ و ارتقای روحیه، ایمــان و قدرت معنوی نیروها دانســتند و گفتند: 

خطای بزرگ برخی کشورهای منطقه این است که امنیت ملی خود را از بیگانگان طلب 
می کنند و با وجود میلیاردها دلار هزینه و تحقیر شــدن و توهین شــنیدن، در نهایت 
در بزنگاه ها امنیت آنها تأمین نمی شــود؛ همانگونه که در قضایای چند سال قبل مصر و 

تونس و یا در سرنوشت محمدرضا پهلوی دیدیم.
ایشــان در ادامه لزوم مراقبت از بروز خطا و اشــتباه در داخل را نیز گوشزد کردند و 
افزودند: یکی از اشتباه های بزرگ این است که مرعوب قدرت دشمن شویم و یا در امور 

سیاسی و اقتصادی به دشمن امید ببندیم.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر این که بنای بر مبالغه درخصوص نیرو و توان داخلی 
نیســت، خاطرنشان کردند: اما واقعیت های درون را ببینیم و آن را ارتقاء دهیم و بدانیم 

که اگر با هرتوانی، مرعوب دشمن شویم از کار خواهیم افتاد.
حضرت آیــت الله خامنه ای، افرادی را کــه در خصوص توانایی هــای آمریکا و برخی 
قدرت هــا ارزیابی های غیرواقعی دارند، به قضایای اخیــر آمریکا ارجاع دادند و افزودند: 
حوادث فضاحت بار اخیر آمریکا، مســایل کوچکی نیستند و نباید درچارچوب افول یک 
رئیس جمهور ناباب ارزیابی شــوند بلکه ایــن قضایا افول آبرو، قدرت و انتظام اجتماعی 
آمریکا اســت. ایشان با استناد به اظهارات صاحب نظران برجسته سیاسی آمریکا گفتند: 
خود آنها می گویند نظام اجتماعی آمریکا از درون پوسیده است و برخی سخن از دوران 
پســاآمریکا به میان آورده اند. رهبر انقلاب اسلامی افزودند: اگر شبیه قضایای آمریکا در 
هرنقطه دیگر از دنیا بخصوص در کشورهایی که آمریکا با آنها مشکل دارد، رخ داده بود، 
آن را رها نمی کردند، اما امپراطوری خبری در دست آنها است و تلاش دارند تا ماجرا را 

تمام شده نشان دهند درحالی که قضیه تمام نشده و دنباله دار است.
ایشــان علت دستپاچگی و سراســیمه بودن رژیم های وابســته به آمریکا در منطقه 
بخصوص رژیم صهیونیســتی و یاوه گویی های اخیر آنهــا را ترس و اضطراب از واقعیت 

افول آمریکا در محیط بین المللی و محیط داخلی دانستند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان با اشاره به اظهارات مقام های 
آمریکایــی و اروپایی در قضیــه تحریم ها، گفتند: اولاً در جمهوری اســلامی هیچ کس 

گوشش بدهکار مهمل گویی های افراد بدون استحقاق در آمریکا و اروپا نیست.
ایشان افزودند: ثانیاً بر اساس منطق و استدلال، آمریکا و سه کشور اروپایی که تعهدات 
برجامی خود را زیر پا گذاشــته اند، حق تعیین شــرط و شروط برای برجام ندارند. رهبر 
انقلاب اســلامی تأکید کردند: آنها صرفاً در یک برهه بسیار کوتاه در اول کار، بعضی از 
تحریم هــا را موقتــاً تعطیل کردند، اما بعداً تحریم هــا را برگرداندند و حتی افزایش هم 

دادند، بنابراین حق گذاشتن شرط و شروط ندارند.
رهبر انقلاب اســلامی تأکید کردند: طرفی که حق دارد برای ادامه کار برجام شــرط 
بگذارد، جمهوری اسلامی ایران است، چرا که از اول به همه تعهدات برجامی خود عمل 

کرد، ولی آنها تعهدات خود را نقض کردند.
ایشان سیاست قطعی، غیرقابل بازگشت و عدول ناپذیر جمهوری اسلامی در خصوص 
برجام را که مورد اتفاق همه مســئولان کشــور اســت، به این شــکل بیان کردند: اگر 
می خواهنــد ایران به تعهدات برجامی خود برگردد باید آمریکا تحریم ها را در عمل و نه 
با زبان و یا روی کاغذ، کلًا لغو کند، آن گاه پس از راســتی آزماییِ صحت لغو تحریم ها، 

جمهوری اسلامی به تعهدات برجامی خود باز خواهد گشت.
رهبر انقلاب اســلامی مســئولان و دســت اندرکاران امور کشــور را به اتحاد کلمه و 
هم صدایی توصیه موکد کردند و گفتند: اتحاد کلمه مردم و همچنین مســئولان عامل 
اصلی عبور از بسیاری از مشکلات در ۴۲ سال گذشته بوده و این هماهنگی و هم صدایی 
باید ادامه یابد. فرمانده کل قوا، نیروهای مسلح را به ادامه تولید قدرت توصیه و در پایان 
تأکید کردند: به لطف خداوند و دعای حضرت ولی عصر)عج( فردای ملت و کشور ایران، 

قطعاً به مراتب بهتر و بالاتر از امروز خواهد بود.
پیش از ســخنان رهبر انقلاب اسلامی، امیر ســرتیپ نصیرزاده فرمانده نیروی هوایی 
ارتش با بیان گزارشی از برنامه های این نیرو در سال گذشته گفت: نیروی هوایی با سابقه 
حضور اثرگذار خود در انقلاب و حفظ دستاوردهای آن، امروز با دستی پر از رویش های 
برخاســته از تفکر مقاومت و آموزه های مکتب شهید ســلیمانی، با انگیزه تر از پیش در 

مسیر ارتقای قدرت هوایی کشور گام برداشته است.

همدلی|  اول بهمن ســال ۸۵ بود که محمــود احمدی نژاد با یک 
ماه ونیم تاخیر لایحه بودجه سال بعد را به مجلس برد. همان روزی 
که او از کنترل قیمت اجناس ســخن گفــت و از ارزان بودن گوجه 
فرنگــی در محل زندگی اش خبر داد. احمدي نژاد پس از ارائه لایحه 
بودجه در ســخنانی از تریبون پارلمان گفت: »یکي از موفقیت هاي 
دولت، کنترل نرخ تورم بوده که این رقم را ما نســبت به سال هاي 
قبل کنترل کرده  ایم و به رقم ۱۲.۱ درصد رسیده است«. وي گفت: 
»یکي از دوســتان به مــن مي گفتند که ما شــاهدیم که کالاهاي 
مصرفي افزایش پیدا کرده و مثلا گوجه فرنگي کیلویي  ۲ هزار تومان 
است.« که در این هنگام نمایندگان مجلس فریاد زدند »کیلویي  ۳ 
هزار تومان«، احمدي نژاد خطاب بــه نمایندگان ادامه داد: »بیایید 
از تره بــار نزدیک خانه ما خرید کنید، چــرا از جاهاي گران خرید 

مي کنید؟«
قیمت ۳هزارتومان در آن روزها که هنوز رقم ها نجومی نبود، نیز 
برای مردم ایران سرســام آور بود، درســت مثل همین روزها که در 
دولت روحانی خیار؛ همراه همیشــگی گوجه بر سر سفره ایرانیان، 

قیمت بالای ۲۰هزارتومان را تجربه می کند. 
 گرانی از موز تا خیار

این روزها نیز بازار میوه و سبزیجات به طرز سرسام آوری کمرشکن 
شــده است. تا همین دو هفته قبل، موزهایی که پشت مرز بازرگان 
مانــده بود، قیمت این میوه لوکس را به طــور میانگین به 6۰ هزار 
تومان رسانده بود و انتظار می رفت مطابق با وعده های داده  شده پس 
از ترخیص کانتینرهای مــوز، قیمت در بازار کاهش یابد، اما فاصله 
قیمتی رخ داده این را نشــان نمی دهد و هنوز هم هر کیلو موز در 
همین نرخ ها به فروش می رسد. این خبر هم هنوز داغ است که قیمت 
خیار در فروشگاه های زنجیره ای به ۲۵ هزار تومان هم رسیده و در 
ارزان ترین حالت ممکن، ۱6هزار تومان به فروش می رســد. فعالان 
بخش خصوصی درباره دلایل افزایش قیمت خیار به کیلویی ۲۵هزار 
تومان در بازار می گویند که کمبود عرضه و افزایش قیمت خیار در 
چنین فصلی طبیعی است، اما امسال فراتر از حد معمول قیمت این 
محصول گران شده است که گفته می شود یکی از دلایل اصلی آن، 
کاهش عرضه است. خیار محصول فصل گرم سال است، بنابراین در 
فصول سرد سال یکی از راهکارهای کشت و پرورش خیار، استفاده 
از گلخانه هاســت، اما نگاهی به قیمت این محصول در روزهای سرد 
زمستان سال گذشته نشان می دهد که برچسب قیمتی که این روزها 
روی بسته های هر کیلو خیار خورده، کمی اغراق شده قیمت آن را 
نشان می دهد، حدود یک سال پیش بود که هر کیلو خیار در میادین 
میوه و تره بار از ۴ هزار و ۵۰۰ تا ۵ هزار و ۹۰۰ تومان قیمت خورده 
بود؛ آن روزها قیمت هر کیلو موز هم از سوی سازمان مدیریت میوه و 
تره بار حدود ۱۰ هزار و ۸۰۰ تومان بود، اما حالا چند وقتی می شود 
کــه برخی کاربران فضای مجازی از افزایش قیمت خیار تا ۲۰ هزار 
و موز تا 6۰ هزار تومان خبر می دهند. درباره قیمت موز بررســی ها 
حاکی از آن اســت که در طول ۴۰ ماه اخیر، قیمت دلار و هر کیلو 
موز ضریب همبســتگی بالای ۹۰درصد را ثبت کرده اند و هر افت و 
خیزی در دلار به سرعت در این میوه پرطرفدار نیز منعکس می شود. 
دلیل این همبســتگی بالا، ســطح قابل توجه واردات موز بوده که 
قیمت هر کیلو از آن را به بیش از ۲ دلاردر بازار آزاد میخکوب کرده 
و مــوز را به عنوان معیاری برای ســنجش قیمت دلار معرفی کرده 
است. بر همین اساس وابستگی قیمت موز با دلاری که این روزها در 
کانال ۲۳ هزار تومانی قرار دارد، کمی قابل توجیه اســت، اما درباره 

محصولات سیفی و سبزی که وابستگی به دلار وجود ندارد و حتی 
محققان کشور، تولید بذر هیبرید خیار گلخانه ای در سال ۹۵ را آغاز 
کرده اند، این همه افزایش قیمت کمی عجیب است. دستیابی ایران 
به خودکفایی در تولید برخی از محصولات کشاورزی تا جایی رسیده 
که تا همین چند ســال پیش ۱۷نوع از این محصولات که در میان 
آن ها خیار هم وجود داشت، به کشــورهای همسایه از قبیل عراق 
صادر می شد، بماند که در آذر سال ۹۸ دستیابی عراق به خودکفایی 
در تولید این محصولات، بازار صادرات این محصولات را ممنوع اعلام 
کرد، اما به هر حال بر اســاس گفته های محققان تولید بذر هیبرید 
گلخانه ای خیار و حتی عدم عرضه آن به کشــورهای دیگر، نشان از 
افزایش عرضه این محصول دارد که در حالت طبیعی باید از قیمت 

آن کاسته شود. 
 بازی گوجه با ارزش پول ملی

گرانی کالاهای اساســی با وجود عدم وابستگی به ارز نه تنها در 
دولت اخیر که در سال های قبل نیز تجربه شده است. از سوی دیگر 
نگاهی به آمار بانک مرکزی گویای آن اســت که از ســال ۱۳۹۲ با 
تغییر دولت، گرانی چشــمگیری در گوجه فرنگی رخ داد به طوری 
که در مهرماه ۱۳۹۲ گوجه فرنگی ۱۵6درصد گران شد. در سال ۹۷ 
هم مجددا همان ماجرا تکرار شده و گوجه فرنگی با افزایش قیمت 
۱۵۱درصدی به مردم عرضه شــد؛ بــه طوری که در هفته اول مهر 
قیمت گوجه فرنگی به ۵۴۳۰ تومان رسید و بالاترین رقم در چهار 
دولت اخیر را به ثبت رســاند. این حجم از افزایش قیمت ها نشان از 
وجود شبکه دلالی و عدم نظارت مسئولان دولتی بر وضعیت بازارها 
دارد. البته در کنار این فعالیت ها، نباید از اثرات رشــد نقدینگی نیز 
غفلت کرد؛ حجم نقدینگی در پایان آذرماه رکورد زد و با ۲6.6درصد 
رشــد به ۳ هــزار و ۱۳۰ هزار میلیارد تومــان و حجم پایه پولی با 
رشــد ۲۹.۷درصدی به ۴۰۷هزار و ۵۴۰ میلیارد تومان رسید. طی 
سال های اخیر رشد نقدینگی همواره رکوردهای قابل توجهی از خود 
ثبت کرده که در تورمی که این روزها شاهد آن هستیم تاثیر خود را 
گذاشته است، خیار شاید یکی از نمونه های خبرساز در زمینه روایت 

این تورم است. 
 پدرداماد رئیس جمهور؛ از خورشیدی تا بهشتی

روحانی و احمدی نژاد یک شــباهت دیگــر هم دارند و آن حضور 
پدران دامادهایشــان در فضای عمومی ورسانه ای است و اگر روزی 
سردار احمد خورشیدی به عنوان »پدر داماد احمدی نژاد« در فضای 
سیاسی حضور داشت و حاشیه هایی را سبب می شد، ظاهرا همتای 
وی در خانواده رئیس جمهور فعلی به نام »محمدحســین بهشتی« 
این ظرفیت را دارد که به عنوان »پدر داماد روحانی« نیز مشــمول 
کنایه و انتقاد و اتهام واقع شــود و از آنجایی که او از وارد کنندگان 
موز به داخل کشــور است، گرانی عجیب این روزهای موز نیز سبب 
شده تا پای او به مباحث منتقدان دولت روحانی باز شود. موضوعی 
که البته او رد می کنــد و می گوید:»بنده از پیش از انقلاب در بازار 
میوه فعال بودم. در واقع کارت بازرگانی بنده در ســال ۱۳۴۵ صادر 
شــده اســت. آن زمان هم بنده یکی از افراد مطرح در صنف خودم 

بودم و به قولی دستمان به دهنمان می  رسید.« 
 کاهش سفره مردم؛ از احمدی نژاد تا روحانی

گویی ســفره ایرانیان برایش فرقی ندارد که چه کسی با چه تفکر 
سیاســی واقتصادی بر مسند باشــد، روز به روز در حال کوچک تر 
شدن است. یک روز گوجه منســوب به محله احمدی نژاد می شود 
نماد وضعیت سفره مردم و یک روز نیز موز و خیار در دولت روحانی.

روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

وقتی نام روسای جمهور با ساده ترین مایحتاج مردم گره می خورد

از گوجه احمدی نژاد 
تا خیار روحانی

همدلی|  اول بهمن ســال ۸۵ بود که محمود 
احمدی نژاد با یک ماه ونیم تاخیر لایحه بودجه 
ســال بعد را به مجلس برد. همان روزی که او 
از کنترل قیمت اجناس ســخن گفت و از ارزان 
بــودن گوجه فرنگی در محــل زندگی اش خبر 
داد. احمدي نژاد پــس از ارائه لایحه بودجه در 
ســخنانی از تریبون پارلمان گفــت: »یکي از 
موفقیت هاي دولــت، کنترل نرخ تورم بوده که 
این رقم را ما نســبت به سال هاي قبل کنترل 
کرده  ایم و به رقم ۱۲.۱ درصد رســیده است«. 
وي گفت: »یکي از دوســتان به من مي گفتند 
که ما شــاهدیم که کالاهــاي مصرفي افزایش 

پیــدا کرده و مثلا گوجه فرنگي کیلویي  ۲ هزار 
تومان اســت.« که در این هنــگام نمایندگان 
مجلس فریاد زدند »کیلویــي  ۳ هزار تومان«، 
احمدي نــژاد خطاب به نماینــدگان ادامه داد: 
»بیایید از تره بار نزدیــک خانه ما خرید کنید، 

چرا از جاهاي گران خرید مي کنید؟«
قیمــت ۳هزارتومان در آن روزهــا که هنوز 
رقم هــا نجومی نبود، نیــز برای مــردم ایران 
سرسام آور بود، درست مثل همین روزها که در 
دولت روحانی خیار؛ همراه همیشــگی گوجه بر 
سر سفره ایرانیان، قیمت بالای ۲۰هزارتومان را 

تجربه می کند.
1

کنند  لغو 
برمی گردیم

 نظر رهبر معظم انقلاب درباره تحریم ها 
و بازگشت ایران به تعهدات برجامی:

1

وزیر نفت در جمع خبرنگاران :
آمریکاییهادرهیچبخشی

ازتحریمکمنگذاشتند
6

محمدرضا عارف:
جامعهازتشکلهای
سیاسیدلزدهشده

3

اقدامبایدنبرای
جلبرضایتتهران

3

 انصارالله یمن از فهرست تروریسم 
حذف شد

7

چهکسیپژمانجمشیدی
راعصبانیکرد؟

 مروری بر رفتار اهالی رسانه 
در حوزه فرهنگ در چند روز گذشته

4

4

 در آیین رونمایی از فاز بالینی
 واکسن »کووپارس« مطرح شد:

عباس تبریزیان: واکسن بزنید 
همجنس گرا می شوید

فرداشروعواکسیناسیون
با»اسپوتنیک«

تداومدوگانهطب
سنتیوپزشکیمدرن

همدلی|  روز گذشــته دومیــن تلاش برای 
ساختن واکســن کرونای ایرانی درحالی وارد 
مرحله کارآزمایی بالینی شد که وزیر بهداشت 
در جلســه رونمایی از »کووپارس« از رسانه ها 
خواست این جلسه را طوری بزرگ نکنند که 

انگار ما واکسن ساخته ایم.

همدلی|  کرونا نه تنها جان بسیاری را گرفت، 
بلکه واکسن این ویروس خیلی ها را هم به جان 
هم انداخت. از روزی که زمزمه های ســاخت 
واکســن برای مقابله با بیمــاری کووید۱۹ 
شنیده شد، گروه هایی در کشورهای مختلف 
در مخالفت با واکسن کرونا دست به  اعتراض 

و حتی تظاهرات زدند ...

2

2

6

 رئیس مجلس یازدهم در اولین 
سفر خارجی خود امتیاز منفی گرفت

 همدلی از تفاوت دو نگاه
 به دوچرخه سواری زنان گزارش می دهد

آغازضعیف
دیپلماسیقالیباف

 در گفت وگوی »همدلی« 
با کارشناس بازار سرمایه، ارزیابی شد
بیموامیدتغییر
دامنهنوسانبورس

چوبلایچرخزنان
رکابزن

همدلی|  محمدباقر قالیباف رئیس مجلس بالاخره 
دیروز چمدان خود را بســت و حاشیه های فراوان 
راهی اولین سفر دیپلماتیک خود در قامت رئیس 
یک قوه شــد. ماجرا از آنجا شــروع شد که منابع 
خبری اعلام کردند قالیباف که حامل پیام رهبری به 

ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه است.

همدلی| سکانداران تالار شیشه ای خواب دیگری 
برای سهامداران بورس دیده اند. خبرهای جدید 
حکایت از این دارد که از روز شنبه هفته آینده، 
دامنه نوسان تغییر می کند؛ شنبه بود که رئیس 
تازه نفس این ســازمان، با اشاره به این که دامنه 

نوسان از روز ۲۵بهمن تغییر می کند...

همدلی|  در ســرزمینی که انواع بلاها از درد 
و بیماری گرفتــه تا فقر و گرانی و صدها رنج 
و درد دیگر زندگی مردم را مچاله کرده است، 
عده ای هنوز چشــم به چــرخ دوچرخه زنان 
دوخته اند و دوچرخه سواری زنان را موضوعیت 
و مسئله می دانند. بیش از چهار دهه است که 
زنان ایرانی زیر ذره بین بخشی از محافظه کاران 

4جامعه قرار گرفته...
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شورای وحدت اصول گرایان وارد میدان شد
دفاعمتکی

ازنامزدیرئیسی
همدلی|  شورای وحدت اصول گرایان دیروز 
با توضیحات سخنگوی این شورا فعالیت خود 
شروع کرد. این در حالی است که یک شورایی 
هم در اصول گرایان با نام شورای ائتلاف وجود 
دارد و این دو تشــکل تقریبــا در موازی با 
یکدیگر مدعی هستند که   می خواهند برای 

وحدت اصول گرایان تلاش کنند. 
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رئیس شورای فرهنگی دولت نهم:
احمدی نژاد کاندیدا شود، قطعا 

ردصلاحیت خواهند شد
امیری فر گفت: احمدی نژاد دوره قبل ردصلاحیت 
شــد و این دوره هم قطعا ردصلاحیت خواهد شد. 
آن طور که من با روحیات تک تک اعضای شــورای 
نگهبان آشــنایی دارم، ایشــان قطعا ردصلاحیت 
خواهد شــد. خود ایشــان هم می داند، اما شرکت 
می کند و اشکالی هم ندارد. به گزارش مدارا، عباس 
امیری فر، رئیس شــورای فرهنگی و امام جماعت 
مســجد نهاد ریاســت جمهوری در دولت نهم در 
خصوص نامه احمدی نژاد به جو بایدن گفت: ایشان 
یک شــهروند عادی است و این که نامه بنویسد یا 

ننویسد هم اهمیتی ندارد.
او ادامــه داد: آقای احمدی نــژاد از این نامه ها زیاد 
دارد. به ترامپ و بن ســلمان و دیگر شــخصیت ها 
هم نامه نوشته اند. ما نه   می توانیم ایراد بگیریم و نه 
بگوییم که نتیجه  ای   می گیرند. وقتی طرفی که برای 
او  نامه   می نویسد، جواب نمی دهد، نوشتن این نامه ها 
واقعــا لزومی ندارد. ما حدیث داریم که تکبر با آدم 
متکبر عبادت اســت. وقتی به کسی سلام   می کنی 
و او جواب ســلامت را نمی  دهد دیگر لزومی ندارد، 
سلام کنی! آقای احمدی نژاد باید خود متوجه این 
چیزها باشد. امیری فر در خصوص انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ گفت: انتخابات از جمله مهم ترین 
مسائل نظام ماســت. باید سعی کنیم در انتخابات 
پیش رو حضوری فعال داشــته باشیم و مردم را به 
شــرکت در انتخابات تشویق کنیم، که این مهم از 

وصایای حضرت امام است.
 آقایان هم   می بایســت وصیت نامه حضرت امام را 
عملیاتی کنند و ان شــاالله مشکلات را حل کنند. 
او با تأکید بــر این که همه افراد آزاد هســتند در 
انتخابات شرکت کنند گفت: در خصوص این که چه 
افرادی  کاندیدای ریاســت جمهوری   می شوند الان 
نمی تــوان اظهار نظر کرد، باید صبر کنیم و ببینیم 
نظر شورای محترم نگهبان چیست. از طرفی ممکن 
است قوانین انتخاباتی تغییر کند، بنابراین باید صبر 

کرد و منتظر بود.
رئیس شورای فرهنگی و امام جماعت مسجد نهاد 
ریاست جمهوری در دولت نهم در خصوص احتمال 
کاندیداتوری احمدی نژاد در انتخابات ۱۴۰۰ گفت: 
آقای احمدی نژاد دوره قبل رد صلاحیت شــدند و 
این دوره هم قطعا رد صلاحیت خواهند شــد. آن 
طــور که من با روحیات تک تک اعضای شــورای 
نگهبان آشــنایی دارم، ایشــان قطعا رد صلاحیت 
خواهند شــد. خود ایشان هم می دانند، اما شرکت   

می کنند و شرکت کردنشان هم اشکالی ندارد.
او در خصــوص فعالیت های انتخاباتی احمدی نژاد 
گفــت: مگرایشــان دفعه پیش فعالیــت نکردند؟! 
آن زمان دســت آقای بقایــی را گرفتند و الآن هم 
ممکن اســت دست شــخصی مثل آقای الهام و یا 
شیخ الاســلامی را بگیرند. که حتی اگر هم کاندیدا 
شوند شورای نگهبان آنها را رد می کند. اما باید صبر 
کنیم  ببینیم چه   می شــود. قرائن و شــواهد نشان   
می دهد که خود آقای احمدی نژاد هم در این دوره 
کاندیدا خواهند شد. از فعالیت های ایشان مشخص 
اســت، اما ما نمی توانیم خــرده بگیریم. در نهایت 

شورای نگهبان باید در مورد ایشان تصمیم بگیرد.

دریادار سیاری، معاون هماهنگ کننده ارتش:
حماسه نیروی هوایی تجلی ایمان

 بر اتحاد کفر بود
معاون هماهنگ کننده ارتش ایران در پیامی ضمن 
تبریک روز نیروی هوایی گفت: بی تردید، حماســه 
نیروی هوایی تجلی تفوق اراده و ایمان بر اتحاد کفر 
است، اراده ای که سرچشمه زلال آن دم مسیحایی 

معمار کبیر انقلاب اسلامی بود.
به گــزارش ایرنــا، معــاون هماهنگ کننده ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در پیامی ضمن تبریک روز 
نیروی هوایی تاکید کرد: بی تردید، حماسه نیروی 
هوایی تجلی تفوق اراده و ایمان بر اتحاد کفر است، 
اراده ای که سرچشمه زلال آن دم مسیحایی معمار 

کبیر انقلاب اسلامی بود. 
در متــن پیــام امیــر دریــادار ســیاری، معاون 
هماهنگ کننده ارتش جمهوری اســلامی ایران به 
امیر ســرتیپ خلبان نصیرزاده آمده است: نوزدهم 
بهمن ماه، ســالروز میثاق و بیعت تاریخی کارکنان 
انقلابی و بصیر نیروی هوایی ارتش با حضرت امام 
خمینی)ره(، حماســه ای است شــگرف در موسم 
حماسه ها، حماسه ای که دل های رادمردان نیروی 
هوایی، کانــون پرتپش محبت ولایــت و رهبری 
و نقطه عطف روشــن پیوند ارتــش و ملت گردید. 
بی تردید، حماســه نیروی هوایی تجلی تفوق اراده 
و ایمان بر اتحاد کفر اســت، اراده ای که سرچشمه 
زلال آن دم مسیحایی معمار کبیر انقلاب اسلامی 

بود.
در ادامه این پیام آمده است: ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره امام راحل و شهدای والا مقام، فرا رسیدن 
نوزدهــم بهمن ماه روز نیــروی هوایی که حقیقتاً 
در زمره الســابقون های انقلاب اسلامی هستند و با 
رشــادت های بی پایان و با روحیه جهادی و خدمت 
با تخصص و تبحر بی مانند سیطره الهی خود را بر 
مرزهای هوایی به ظهور و اثبات رســانیده اند را به 
جنابعالی و آحاد همرزمان شــجاع، جان بر کف و 
ولایی آن نیرو تبریک و تهنیت عرض می نمایم و از 
درگاه خداوند متعال توفیق تداوم خدمت صادقانه 
به نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران را در ظل 
توجهات حضرت ولیعصر و تحت زعامت فرماندهی 
معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( 

مسئلت می نمایم.
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روحانی: در مسئله مواد غذایی و 
کشاورزی باید خودکفا باشیم

رئیس جمهوری در مراســم تجلیــل از برگزیدگان 
بخش کشــاورزی گفت: بسیار مهم است در شرایط 
جنگ، شــرایط تحریم و جنگ اقتصادی در مسئله 
موادغذایی و کشــاورزی خودکفا باشــیم. چون غذا 
و کشــاورزی با همه چیز متفاوت است. به گزارش 
ایرنا، رئیس جمهوری، کشاورزی را بزرگ ترین پایه 
ســلامت، حیات و امنیت جامعه و مردم عنوان کرد 
و گفت: تا ســال ۹۲ کل گلخانه های کشــور هشت 
هزار هکتار بوده اســت و امــروز ۹۵۴ هکتار افتتاح 
گلخانه در سراســر کشور افتتاح شد. حسن روحانی 
روز یکشــنبه در مراســم بهره برداری از طرحهای 
کشــاورزی و تجلیل از برگزیدگان بخش کشاورزی 
با تبریک روز ۱۹ بهمن و افتخار بزرگ نیروی هوایی 
در ملحق شــدن به انقلاب در ســال ۵۷ و شرفیاب 
شدن به محضر امام )ره( انقلاب گفت: آن روز تحول 
بزرگی در روند پیروزی انقلاب شــکل گرفت و این 
روز را به عنوان روز ملحق شــدن نیروهای مسلح به 
ویژه نیروی هوایی تبریک می گویم کار بزرگی انجام 
گرفت. وی با بیان این که نیروی هوایی مسئولیت های 
بسیار سخت و سنگینی بر دوش داشته است، ادامه 
داد: نیروی هوایی به ویژه در دوران هشت سال دفاع 
مقدس حماسه های بســیار بزرگی آفریده و در این 
دوران هم از لحاظ پروازهای داخلی و خارجی و هم 
در زمینه پدافند هوایــی کارهای بزرگی انجام داده 
اســت. رئیس جمهوری با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهیدان بابایی و ســتاری و همه خلبانان و پرسنل 
نیروی هوایی ارتش گفت: امــروز برای ما به خاطر 
اتفاقــات و افتتاحیه هایی که در زمینه های مختلف 

شاهد بوده ایم، روز بسیار خوشحال کننده  ای بود.
روحانی با بیان این که در همین یک روز شاهد افتتاح 
حدود یک هشــتم گلخانه کل دولت های گذشــته 
تــا ســال ۹۲ بوده ایم، اضافه کرد: تا ســال ۹۲ کل 
گلخانه های ما هشــت هزار هکتار بوده است و امروز 
۹۵۴ هکتار افتتاح گلخانه در سراســر کشور افتتاح 
شد. رئیس دولت دوازدهم گفت: کشاورزی بزرگترین 
پایه ســلامت، حیات و امنیت جامعه و مردم است. 
اگر مواد و محصولات کشــاورزی در اختیار جامعه 
نباشــد و محتاج به بیرون باشیم در شرایط حساس 
مشکلات بسیاری پیدا می کنیم. روحانی خاطرنشان 
کرد: در همین ایام کرونا شــاهد بودیم همه مرزها 
به خاطر کرونا بسته شد، چنین چیزی در این قرن 
بــه ذهن نمی آمد که روزی برســد که در همه دنیا 
مرزها بسته شود آن هم نه برای یک روز و چند ماه. 
وی با طرح این ســوال که اگر مرزها بســته شود و 
کشوری در گندم زندگی و مواد غذایی نیازمند باشد 
چه وضعی پیش می آید، ادامه داد: در اوایل کرونا در 
اروپا دیدیم که در فروشگاه های خود بخاطر حمل و 
نقل و مواد غذایی خود دچار مشــکل شدند و وقتی 
مرزها بسته شد دیدیم چه مشکلاتی به وجود آمد. 
روحانی تاکید کرد: بنابراین بســیار مهم اســت در 
شرایط جنگ، شــرایط تحریم و جنگ اقتصادی و 
این که دیگران   می خواهند به ما فشار وارد کنند، در 
مسئله مواد غذایی و کشاورزی خودکفا باشیم. چون 
غذا و کشــاورزی با همه چیز متفاوت است. در کنار 
آب، غذا است و سلامت و صحت مردم با این مسئله 
همراه است. رئیس جمهوری یکی از افتخارات دولت 
در ۷ سال و نیم گذشته را انجام کار بسیار بزرگ در 
زمینه های مختلف عنوان و تصریح کرد: در این مدت 
بذر مناســب در اختیار کشاورزان قرار گرفت. تصور 
کنید یک هکتار زمین دارید. زمین وابســته به بذر 
است با یک بذر   می توان دو تن و با بذر دیگر می توان 
حتــی ۱۰ تن محصول برداشــت کرد و محصول ۵ 
برابر افزایش یابــد. وی با مهم توصیف کردن نقش 
تجهیزات کشاورزی ادامه داد: اگر کمباین و تراکتور 
نباشد برداشت محصول در زمان کوتاه و شخم زمین 
در عمق مورد نیاز امکان پذیر نیســت. علاوه بر این 
نحوه اســتفاده از زمین امروز در کنار کود و سم هم 

مهم است.

نشست مجلس و شورای نگهبان برای 
اصلاح قانون انتخابات 

یک عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس به نشســت مشترک کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراهای مجلس با اعضای شورای نگهبان 
اشاره کرد و گفت: نشست مشترک نمایندگان عضو 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس شورای 

اسلامی و اعضای شورای نگهبان برگزار می شود.
به گزارش خانه ملت عضو کمیســیون امور داخلی 
کشور و شوراهای مجلس گفت: عصر امروز نشست 
مشترک مجلس و شورای نگهبان برای رفع ایرادات 
در قانون اصلاح انتخابات ریاســت جمهوری برگزار 
می شود.  جلال رشیدی کوچی به نشست مشترک 
کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراهای مجلس 
با اعضای شورای نگهبان اشــاره کرد و گفت: عصر 
امروز نشســت مشترک نمایندگان عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها مجلس شورای اسلامی و 
اعضای شورای نگهبان برگزار می شود. نماینده مردم 
مرودشت، پاســارگاد و ارسنجان افزود: این نشست 
هم اندیشــی درخصوص رفع ایــرادات مطروحه در 
قانون اصلاح انتخابات ریاست جمهوری بوده؛ بنابراین 
می خواهیم با هم افزایی این ایرادات مرتفع شــوند تا 
سریعا برای بررسی مجدد به صحن علنی ارجاع داده 
شود. عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلــس تاکید کرد: به دنبال رفع ایــرادات وارده از 
سوی شورای نگهبان هستیم و مطمئنا ایرادات وارده 
برطرف خواهند شد؛ لذا امیدوار هستیم که این قانون 
پس از بررسی مجدد و تصویب نهایی برای انتخابات 

ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ اجرایی شود.
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همدلــی|  محمدباقــر قالیبــاف رئیــس 
مجلس بالاخــره دیــروز چمدان خــود را 
بست و حاشــیه های فراوان راهی اولین سفر 
دیپلماتیــک خود در قامــت رئیس یک قوه 
شد. ماجرا از آنجا شروع شد که منابع خبری 
اعلام کردنــد قالیباف که حامل پیام رهبری 
به ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روســیه 
است، قرار است با او دیدار کند. اما کمی بعد 
نمایندگان نزدیک به قالیبــاف اعلام کردند 
قالیباف نپذیرفته که پروتکل های بهداشــتی 
دیدار با پوتین را بپذیرد، در نتیجه دیدار لغو 
شد. این روایت غلط از لغو شدن دیدار باعث 
شد ماجرا بیشتر در شبکه های اجتماعی داغ 
شود. طی ۲۴ساعت گذشته کار به آنجا رسید 
که رسانه های اصول گرا هم عصبانی شدند و 
نوشتند که چرا تیم رسانه  ای قالیباف واقعیت 
ماجرا را نگفته اســت. واقعیت ماجرا این بود 

که پوتین نپذیرفته که با قالیباف دیدار کند.
دســت رد پوتین به سینه قالیباف او را سوژه 
شبکه های اجتماعی کرد. برخی نوشتند که 
مجلس یازدهم بارهــا محمدجواد ظریف را 
مورد نقد قرار داده که عزت ایران را با مذاکرات 
مختلفش زیر سوال برده، ولی حالا قالیباف به 
عنوان یک رئیس قوه از سوی پوتین پس زده   
می شــود و این خود یکی از بدترین اتفاقات 
برای زیر سوال بردن عزت ایران است. برخی 
نیز با یادآوری مذاکرات مهم قوام الســلطنه 
نوشتند که در گذشــته شخص مهمی مثل 
قوام توانســته روس ها را فریب دهد و از آنان 
امتیاز بگیرد، ولی حالا کار به جایی رســیده 
که حتی اجازه دیــدار به رئیس یک قوه هم 

داده نمی شود.
محمد مهاجری نیــز در صفحه توئیتر خود 
نوشت: »خاک بر سر من که بادمجان دورقاب 
چین های  رئیس مجلس مملکتم برای عکس 
او با  پوتین، برای مصرف در   انتخابات ۱۴۰۰ 
تاریخ دیدار را بــه دروغ جعل می کنند. بعد 
بار ها به سفیر روسیه التماس می کنند و وقتی 
»نه« می شــنوند به دروغ می گویند پروتکل 
روسیه را نپذیرفتیم. چنین  ذلت و  خفتی در 

دوره  قاجار هم نبوده است.«
حســین  اخبــار،  ایــن  انتشــار  پــی  در 
امیرعبداللهیان، دســتیار ویژه رئیس مجلس 
و مدیرکل بین الملل مجلس به ســفر رئیس 
مجلــس به مســکو اشــاره کــرده و گفت: 
»برنامه هــای مهمی در مــدت اقامت دکتر 
قالیباف در مسکو تنظیم شده است که دیدار 
و رایزنی با روســای مجالس دوما و سنای و 
برخی از مقامات عالیرتبه دولتی روسیه از آن 
جمله است.« دستیار ویژه رئیس مجلس ادامه 
داد: »بی تردید رعایت اصول عزت، حکمت و 
مصلحت در سیاســت خارجــی مورد توجه 
جدی اســت و برنامه های سفر با رعایت این 
ملاحظه مهم و البتــه درک محدودیت های 
کرونایی تنظیم شــده است. پارلمان و دولت 
مســکو با رویی گشــاده و نگاه بلندمدت به 
مناسبات دو کشور نسبت به تنظیم برنامه های 

سفر عمل کرده اند.«

برخی فعالان سیاسی معتقد هستند که اقدام 
قالیباف برای دیدار با پوتین به وجهه کشــور 
ضربــه می زند و این که چــرا هماهنگی های 
دیپلماتیک پیش از این واقعه صورت نگرفته 
اســت و باید دقت بیشــتری به خــرج داده 

می شد.
برخــی دیگر تــلاش قالیباف بــرای دیدار 
با پوتیــن را انتخاباتی دانســته اند. خیلی ها 
معتقدند اصول گرایان برای معرفی قالیباف به 
انتخابات ریاست جمهوری  عنوان کاندیدای 
برنامه ریــزی کرده اند و احتمــالاً روی وجهه 
مثبتی که این دیدار می توانست برای قالیباف 

داشته باشد.
 لزوم هماهنگی دیپلماتیک

ناصر قوامی، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره 
به پیامدهای عدم دیدار قالیباف با پوتین اظهار 
داشــت: »ظاهرا محمدباقر قالیباف در سفر 
مسکو قصد داشــته پیام مقام معظم رهبری 
را به پوتین تحویل بدهد. این مسئله که چرا 
پوتین حاضر به ملاقات با آقای قالیباف نشده، 
از دو جهت قابل بررســی اســت. به هر حال 
از یک جهت پوتین بــرای برقراری ارتباط با 
جو بایدن، رئیس جمهور جدید آمریکا و بهتر 
کردن روابط بین دو کشور سناریو هایی را در 
نظر می گیرد. بر این اساس ملاقات با قالیباف 
شــاید خیلی به مصلحت نبوده اســت و لذا 
حاضر به این کار نشــده است. از جهت دیگر 
این که قالیباف الان در کشور چندان محبوب 
نیســت و با توجه به اتفاقاتی کــه در دوران 
مدیریتش در شهرداری تهران رخ داد، مردم 

نظر خوشی نسبت به او ندارند.«
او ادامــه داد: »مردم چندان  با قالیباف موافق 
نیســتند و اگر هم در تهــران رای آورده، به 
علت مشارکت خیلی پایین مردم در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی بوده است. این مسئله 
خود مشروعیت مجلس یازدهم را زیر سوال 
می برد. همین امر خیلی در اتفاقی که در سفر 

قالیباف به مسکو داشت، تاثیر دارد.«

قوامی با اشــاره به این کــه »پوتین همواره 
بــا کارت ایران در منطقــه و در روابطش با 
کشــور های قدرتمند دنیا معامله می کرده«، 
گفت: »در اینجا هم شــاید بــه علت روابط 
خارجی روســیه با کشــور ها و اسرائیل این 
مصلحت ها دیده شده است. پوتین به هر حال 
متعهد به امنیت اسرائیل است و با کارت ایران 
همیشه با آمریکا بازی کرده است. منافع خود 
را در آمریکا در نظر می گیرد. من فکر می کنم 
پوتیــن منافع روســیه را در نظر می گیرد و 
از این رو عدم ملاقات بــا قالیباف نیز در این 

خصوص ارزیابی می شود.«
قوامی خاطرنشــان کرد:»اتفاقی که در عدم 
ملاقــات قالیباف و پوتین افتــاد هم به ضرر 
قالیباف و هم به ضرر جمهوری اسلامی است. 
چرا باید بدون هماهنگی دیپلماتیک به مسکو 

می رفتند؟«
این فعال سیاســی اصلاح طلب بــا تاکید بر 
اشتباهی که در سفر قالیباف به مسکو صورت 
گرفتــه، گفت:»آن ها باید قبــل از رفتن به 
مسکو، بررسی دقیقی از وضعیت می کردند. 
این اتفاق که بعد از سفر به مسکو بفهمیم که 
پوتین با قالیباف ملاقات نکرده اســت، پیامد 

خوبی برای کشور نداشته است.«
او ادامه داد: »باید از نظر دیپلماســی ملاقات 
را هماهنــگ می کردنــد و برنامه ریزی های 
دیپلماتیک را به طور دقیق انجام می دادند.« 

 عملکرد قالیباف 
او با بیان این که قالیباف در مجلس شــورای 
اســلامی نیز عملکرد مثبتی بــه نفع مردم 
نداشــته، گفت: »مردم رضایــت چندانی از 
عملکرد مجلــس یازدهم در طی حدوداً یک 
ســالی که از عمر آن می گذرد، نداشته است. 
آقای قالیباف نه تنها مــردم را راضی نکرده، 
بلکه هر چه بیشتر بر نارضایتی ها افزوده است. 
بخشــی از مردم نظر خوبی به آقای قالیباف 
ندارنــد.« وی با اشــاره به تفــاوت عملکرد 
قالیباف و لاریجانی در ریاست مجلس شورای 

اسلامی گفت: »آقای لاریجانی بیش از آقای 
قالیباف بر اساس عقلانیت حرکت می کرد و 
رفتار های جناحی کمتری داشت. همچنین 
آقای لاریجانی دلسوزی بیشتری برای نظام 
و انقلاب داشت و حرکتش نیز عقلانی تر بود.«

او ادامــه داد: »به هر حال مجلس شــورای 
اســلامی خیلی ابزار قوی ندارد. درست است 
کــه مجلس باید در راس امور باشــد، اما آیا 
الان چنین چیزی هست یا نه؟ مجلس دست 
تهی حتــی در قانونگذاری دارد. به طور کلی 
پارلمان در ایران عملًا به عنوان یک منشــی 
برای نهادهای نظارتی عمل می کند. منشــی 
می نویسد، اما رئیس ممکن است، خط بزند.«

این فعال سیاســی اصلاح طلب خاطرنشــان 
کرد:»اگر مجلس شورای اسلامی هم اصراری 
برای تصویب قانون داشــته باشد، به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می رود که باز هم 
مجلس تاثیر چندانی نــدارد. در امر نظارت 
بر قــوه مجریه نیز با وجــود این که تخلفات 
دولتی ها را بررسی می کند، باز هم تحقیق و 
تفحص به دســتگاه قضایی می رود و باز هم 
مجلس کار زیادی از دستش بر نمی آید. ما در 
مجلس ششم چند تحقیق و تفحص از جمله 
درباره صداوســیما را به قــوه قضائیه ارجاع 
دادیم، اما به هیچ جا نرســید. آنچه مجلس 

ششم مایل بود انجام دهد، عقیم ماند.«
به هرحال دیروز قالیباف با همراهی تعدادی 
از نمایندگان راهی مسکو شــد. او دیروز در 
فرودگاه تهران در ســخنانی از اهداف ســفر 
خود به مســکو گفت، ولی به مسئله دیدار با 
پوتین اشاره  ای نکرد. البته این سخنان دوباره 
حاشیه ساز شــد. در خلال صحبت هایش به 
جای کلمه حامل از کلمه »حاوی« اســتفاده 
کــرد و گفت: »حاوی پیام مهمی هســتم.« 
در طول مدتی که در مجلس حضور داشــته 
این چندمین بار اســت که خطای گفتاری او 
باعث واکنش طنز فعالان شبکه های اجتماعی   

می شود.

رئیس مجلس یازدهم در اولین سفر خارجی خود امتیاز منفی گرفت

آغاز ضعیف دیپلماسی قالیباف

همدلی|  شــورای وحدت اصول گرایان دیــروز با توضیحات 
ســخنگوی این شورا فعالیت خود شــروع کرد. این در حالی 
است که یک شورایی هم در اصول گرایان با نام شورای ائتلاف 
وجود دارد و این دو تشــکل تقریبا در موازی با یکدیگر مدعی 
هستند که   می خواهند برای وحدت اصول گرایان تلاش کنند. 
علنی شــدن فعالیت های آنان بعد از آن انجام شده که حالا با 
قاطعیت به این نتیجه رســیده اند که نمی توانند با یکدیگر به 
توافق برســند. محور اصلی اختلاف آنان نیز کاندیدای نهایی 
اصول گرایان است. حالا به نظر   می رسد که شورای وحدت هم 
درباره کاندیدای نهایی خود به نتیجه رسیده و آن کسی نیست 

جز سید ابراهیم رئیسی.
دیروز منوچهر متکی وزیــر امورخارجه دولت احمدی نژاد به 
عنوان ســخنگوی شورای وحدت اصول گرایان نشست خبری 
برگــزار کرد. او خودش پیــش از این نیز به عنــوان یکی از 

گزینه های جدی ریاســت جمهوری اصول گرایان بود. متکی 
دیروز سعی   می کرد که بگوید هنوز این شورای وحدت درباره 
مصادیق کاندیداتوری صحبتی نکرده است اما خودش رسما از 
رئیسی اعلام حمایت کرد. او در پاسخ به این پرسش که آیا در 
این شورا درباره حضور ابراهیم رئیسی در انتخابات صحبتی به 
میان آمده، گفت: »اگر آقای رئیســی ورود به انتخابات بکنند 
- که ایشــان البته در انتخابات ۹۶ ظرفیت ها و توانمندی های 
جدیدی را از خود به نمایش گذاشــته اند - تصور شخصی من 
این است که در شورای وحدت با اقبال خوبی روبه رو خواهند 
شد. هرچند هنوز درباره ایشان بحثی در شورای وحدت انجام 

نشده است.«
پاسخ او به ســوال هایی درباره دیگران بخصوص قالیباف کلی 
و از روی بی علاقگی بود. وی در پاســخ به پرسشــی در مورد 
انجام گفت وگو در شورای وحدت درباره محمدباقر قالیباف نیز 

تصریح کرد: »همانطور که گفتم حتی درباره آقای رئیسی هم 
صحبتی به میان نیامده، دربــاره آقای قالیباف هم به همین 
صورت است. آنچه که گفتم نظر و برداشت شخصی خودم بود. 
درباره سایرین هم اگر به نظری شخصی برسم اعلام می کنم.«

متکی در پاســخ به این پرســش که چرا در شورای وحدت، 
نماینــدگان جبهه پایداری، حزب حامــی محمدباقر قالیباف 
و طیــف احمدی نژاد حضور ندارنــد، تصریح کرد: »ما در یک 
روند دموکراتیک از همه احزاب و جریان ها اصول گرایی دعوت 
کردیم که در شــورا حضور داشته باشند؛ پس ما طیف بندی 

نکردیم که چه کسانی باشند یا چه کسانی نباشند.«
حالا احتمال حضور رئیســی در انتخابات ریاســت جمهوری 
سال آینده بیش از پیش قوت گرفته است. و با این حمایت ها 
قالیباف بیش از همه نگران   می شود چون همه انتظار دارند با 

آمدن رئیسی، قالیباف کنار بکشد.

شورای وحدت اصول گرایان وارد میدان شد
دفاع متکی از نامزدی رئیسی 

همدلی| یک عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام گفت: 
واقعیت این اســت که نوعی دل زدگی و عدم اســتقبال را در 
جامعه نسبت به تشکل های سیاسی می بینیم آن هم به دلیل 
مســئولیت پذیر نبودن تشکل های سیاسی در قبال وعده های 
داده شده به مردم است. رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان این که 
نباید به نهاد شــوراها به عنوان سکوی پرش نگاه کرد،گفت: 
در دوره مدیریت شهری فعلی اقدامات ارزنده ای در بخش های 
مختلف صورت گرفته است.موضوع احیای محله گرایی و آشتی 
مردم با شهر اقدام مهم و اثر بخشی بوده است هر چند به نظر   
می رسد مدیریت شهری تهران   می توانست بهتر از ظرفیت هایی 
که در اختیار دارد برای اداره شهر استفاده کند و امیدواریم در 
زمان باقی مانده تلاش بیشتری را در شوراها و مدیریت شهری 
در راستای تحقق خواسته های مردم شاهد باشیم. عارف با بیان 

این که معمولا در رویدادهای مهم سیاســی مانند انتخابات در 
کشــور ما در نهایت چند نفر بــرای آن جریان تصمیم گیری 
می کنند،خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم تشکیلات شکل بگیرد، 
نهادینه شود و به ثبات برسد اعضای آن تشکل باید از حقوق 
فردیشــان بگذرند و با اعتقاد به حرکت جمعی و تصمیمات 
اجماعی فعالیت خود را شــکل دهند. البته در تشــکل های 
غیرسیاسی این روند بیشــتر دیده می شود ولی واقعیت این 
اســت که نوعی دل زدگی و عدم استقبال را در جامعه نسبت 
به تشکل های سیاسی   می بینیم آن هم به دلیل مسئولیت پذیر 
نبودن تشــکل های سیاســی در قبال وعده های داده شده به 
مردم است. رئیس بنیاد امید ایرانیان تصریح کرد: در مبارزات 
انتخاباتی ببینید چه حرف های آن چنانی زده   می شود که یعنی 
همه مشــکلات عالم را آن فرد می خواهد ظرف یکی-دو سال 

حل کند. اصلا فکر نمی کند که در این خصوص اختیار دارد یا 
نه؟ و یا امکانات کشور   می تواند جوابگو باشد یا نه؟

وی ادامه داد:در مجلس شــورای اسلامی بیشتر تعداد تذکر 
دادن ها مورد توجه قرار   می گیرد حالا این تذکرات چه نتیجه  ای 
را در پی داشته است؟ چقدر فرد تذکر دهنده به این تذکرات 
اشراف داشته است؟ چقدر برای به نتیجه رسیدن تذکر تلاش 

شده است ؟سوالاتی که اغلب بی جواب   می ماند!
رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان این که هیچ راهی جز رویکرد 
برنامه  ای نداریم، گفت: درکشور ما به گونه  ای وانمود شده است 
که پول نفت درآمد است و انفال و ثروت ملی نیست. دولت با 
چه مجوز اخلاقی پول نفت را هزینه می کند؟ چه کســی این 
اجازه را داده است ثروتی که متعلق به نسل های آینده است به 

راحتی هزینه شود؟

محمدرضا عارف:
جامعه از تشکل های سیاسی دل زده شده
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ادعای دبیرکل شورای همکاری 
خلیج فارس علیه ایران

دبیرکل شــورای همکاری خلیــج فارس بار دیگر 
ادعای بی اساســی علیــه ایران مطــرح کرد. به 
گزارش العربیه، نایف الحجرف، دبیرکل شــورای 
همکاری خلیج فارس که اکنون در قاهره به ســر 
می برد روز گذشــته پس از دیدار با سامح شکری، 
وزیر خارجه مصر مدعی شــد کــه ایران به جای 
آن چه دخالت در امور کشورهای عربی و حمایت 
از شــبه نظامیان حوثی می خواند، از صلح حمایت 

کند.
سامح شکری نیز گفت: »دخالت کشورهای منطقه 
در امور کشــورهای عربی را نمی پذیریم و ارتباط 
محکمی میان امنیت ملی مصر و امنیت کشورهای 

عربی خلیج فارس وجود دارد.«
 به گزارش ایسنا این ادعاها درحالی است که ایران 
هیچ گونه دخالتی در امور داخلی دیگر کشــورها 
ندارد و همواره به دنبال حل بحران های منطقه از 

جمله بحران یمن بوده است.

هشدار ایران نسبت به هرگونه 
ماجراجویی نظامی رژیم اسرائیل

نماینده دایم ایران در سازمان ملل متحد در نامه ای 
به این ســازمان در واکنش نســبت بــه اظهارات 
رژیم صهیونیســتی  و جنگ افروزانه  تحریک آمیز 
هشــدار داد که به هرگونه تهدید یا عمل نادرست 

رژیم اسرائیل قاطعانه پاسخ می دهیم.
به گزارش ایســنا، مجید تخت روانچی نماینده 
دایم ایران در ســازمان ملل متحد، در نامه ای به 
آنتونیو گوترش و رئیس دوره ای شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد، اشــاره کــرد: »به تازگی، 
رژیم اســرائیل نه تنها اظهــارات تحریک آمیز و 
جنگ افروزانــه خود را علیه جمهوری اســامی 
ایران شدت بخشیده اســت بلکه فعالانه در پی 
برنامه ریزی برای اقدام بــه تهدیدهای خصمانه 

خود علیه ایران است.«
بر اســاس گزارش العالم، وی ادامه داد: »آخرین 
نمونه چنین تهدیدهایی، اظهارات رئیس ســتاد 
کل نیروهای مســلح اسرائیل در ۲۶ ژانویه ۲۰۲۱ 
است که در آن، عاوه بر ادعای واهی درباره برنامه 
صلح آمیز هســته ای ایران، گفته اســت نیروهای 
نظامی اســرائیل عاوه بر برنامه های موجود علیه 
ایــران، تعدادی از برنامه های عملیاتی را نیز آماده 
می کنند تا آنها را برای ســال آینده توسعه دهند 

زیرا این برنامه ها باید روی میز باشد.«
ســفیر ایران در ســازمان ملل متحد اضافه کرد: 
»این تهدیدها، نقض فاحش ماده ۲ منشــور ملل 
متحد است و با توجه به سابقه تاریک این رژیم در 
حمله به کشــورهای منطقه، پاسخ مناسب جامعه 

جهانی را ضروری می سازد.«
 تخت روانچــی با هشــدار نســبت بــه هرگونه 
ماجراجویی نظامی رژیم اســرائیل علیه جمهوری 
اســامی ایران، تصریح کرد: »مــا حق ذاتی دفاع 
از خــود را محفوظ می دانیم تــا در برابر هرگونه 
تهدید یا عمل نادرســت رژیم اســرائیل، قاطعانه 

پاسخ دهیم.«
او تاکید کرد: »به طور کامل روشن است که رژیم 
اسرائیل باید مسئولیت کامل عواقب اقدامات لجام 

گسیخته و نادرست خود را به دوش بکشد. 
شورای امنیت با داشتن مسئولیت اصلی در حفظ 
صلــح و امنیت بین المللی، باید با سیاســت های 
بی ثبات کننــده و اقدامــات جنگ افروزانه رژیم 
اســرائیل مقابلــه کند و آن را بــه جلوگیری از 
طرح هــای خطرناک خــود علیه منطقــه وادار 

سازد.«
تخت روانچی خواستار ثبت این نامه به عنوان سند 

شورای امنیت شده است.

نتانیاهو:
 اقدام لاهه، یهودستیزانه است

هیات رســانه ای رژیم صهیونیستی اعام کرد که 
کابینه این رژیم روز گذشــته جلسه ای اضطراری 
در مورد تصمیــم دادگاه کیفری بین الملل برگزار 

کرده است.
 شــبکه عبری کان به نقل از منابعی در وزارت 
امور خارجه و دادگســتری رژیم صهیونیســتی 
گــزارش داد که هنوز هیچ تحقیقی آغاز نشــده 
اما لازم است دوباره با مقامات دادگاه بین المللی 
لاهه رایزنی شود تا آنها از آغاز تحقیقات منصرف 

شوند.
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم صهیونیستی 
روز شــنبه بــار دیگر در واکنش بــه این تصمیم 
دادگاه لاهــه، آن را به یهودســتیزی متهم کرده 
بود. او در بیانیه ای گفــت: »وقتی دادگاه کیفری 
بین الملل از اســرائیل به دلیــل جنایات جنگی 
»ساختگی« تحقیق می کند، این یک یهودستیزی 

است.«
نتانیاهو مدعی شــد: »دادگاه کیفری بین الملل 
ادعا می کند که وقتی اســرائیل از خود در برابر 
تروریســت هایی که فرزندان ما را می کشــند و 
موشــک ها را به شــهرهای ما می فرستند دفاع 
می کنــد ، مرتکــب یک جنایت جنگی شــده 

است.«
او پیشــتر نیز در نخستین واکنش به این تصمیم 
مدعی شــد که تصمیم دادگاه کیفری ثابت کرد 
این دادگاه یک نهاد سیاسی است نه قضایی. عصر 
جمعه دادگاه کیفری بین الملل طی حکمی اعام 
کرد صاحیت رسیدگی به امور اراضی فلسطینی 
را دارد؛ موضوعــی که زمینه را برای تحقیقات در 

مورد جنایات جنگی اسرائیل هموار کرد.
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فلسطین موضوع نشست امروز وزرای 
خارجه اتحادیه عرب

وزیر خارجه فلســطین با تاکید بر اهمیت نشست 
امــروز وزرای خارجه اتحادیه عرب در قاهره اعام 
کــرد که یک موضــوع یعنی حمایت از مســئله 
فلسطین و همبستگی کشورهای عربی با مردم ما 

در دستور کار آن خواهد بود.
به گزارش ایســنا، ریاض مالکــی، وزیر خارجه 
فلســطین در گفت وگو با رادیو صوت فلسطین 
بــا تاکیــد بــر اهمیت نشســت امــروز وزرای 
خارجه اتحادیه عــرب در قاهره که یک موضوع 
یعنی حمایت از مســئله فلسطین و همبستگی 
کشورهای عربی با مردم ما در راس دستور جلسه 
آن خواهد بــود، اظهار کرد: درباره پیشــنویس 
قطعنامه ای که در این نشســت تصویب خواهد 

شد، توافق شد.
مالکی گفت: »این نشست نشــانه ای آشکار برای 
تمامی طرف ها از جمله اســرائیل و آمریکا اســت 
که با وجود عادی ســازی های انجام شــده، همه 
کشورهای عربی بدون استثنا به طرح صلح عربی 
پایبند هستند و برای حمایت از مسئله فلسطین و 
ثبات در حمایت از حق فلسطینی ها برای تشکیل 
کشــور مستقلشــان، با یکدیگر نشســت برگزار 

می کنند.«
وزیــر خارجه فلســطین افزود: »در دیــدار اخیر 
محمــود عباس، رئیــس تشــکیات خودگردان 
فلسطین با عبدالله دوم، پادشاه اردن و عبدالفتاح 
سیســی، رئیس جمهور مصر درباره آغاز اقدامات 
مشترک اردن-مصر-فلسطین جهت پر کردن این 
شکاف و همسو کردن موضعگیری های کشورهای 

عربی در حمایت از مسئله فلسطین توافق شد.«
او ادامــه داد: »بر این اســاس مــا وزرای خارجه 
کشورهای عربی دور یکدیگر جمع شدیم و توافق 
کردیم اردن و مصر همراه با سایر کشورهای عربی 

امکان برگزاری چنین نشستی را بررسی کنند.«

سازمان ملل:
  امارات با مزدوران سودانی 

در لیبی در تماس است
ســازمان ملل در گزارشــی اعام کرد، امارات به 
استفاده از مزدوران سودانی در حمایت از فرمانده 
نیروهای شورشی موســوم به ارتش ملی لیبی در 
درگیری با دولت وفاق ملی لیبی که در سطح بین 

المللی رسمیت دارد، ادامه می دهد.
به گــزارش روزنامه فارن پالســی ایــن گزارش 
کارشناســان بین المللی حاکی از آن اســت که 
امارات خطوط ارتباطی مستقیمی را با گروههای 
مسلح ســودانی برقرار کرده اســت که در جنگ 
نیابتی لیبــی در دفاع از خلیفه حفتــر، فرمانده 
نیروهای شورشــی موســوم به ارتش ملی لیبی 

می جنگند.
کمیته کارشناسان سازمان ملل در مسائل سودان 
این گزارش را ماه میادی گذشــته منتشــر و در 
آن اعــام کرد کــه امارات از یک ســال پیش با 
گروههای مســلح اقلیم دارفور که در کنار خلیفه 
حفتــر می جنگند، تماس های مســتقیمی برقرار 

کرده است.
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همدلــی|  در حالی که حمــات هوایی 
جنگده های ائتاف عربی به یمن طی چند 
روز گذشــته همچنان ادامه دار بوده است، 
روز گذشته ایالات متحده آمریکا رسما روند 
حذف انصارالله یمن از فهرســت گروه های 
تروریســتی را آغاز کرد. این در حالی است 
که پیشــتر ایالات متحده از قطع همکاری 
خود با عربستان در جنگ با یمن خبر داده 
و حتی برخی قراردادهای فروش تسلیحات 
به عربستان را به حالت تعلیق درآورده بود. 
به عقیده ناظران سیاســی، خارج شدن نام 
انصار الله یمن از لیست گروه های تروریستی 
توسط آمریکا، رویکرد جدید این کشور در 
خاورمیانــه تا حدودی خود را نشــان داده 

است. 
کنار کشــیدن آمریــکا از مناقشــه لیبی، 
از نظــر برخــی  تصمیمــی اســت کــه 
صاحب نظران در راســتای جلــب رضایت 
ایران اتخاذ شده و به نوعی تمایل آمریکا را 
برای نزدیک شدن به تهران و بازگشت آرام 

به توافق هسته ای نشان می دهد.
در همین حال به نظر می رســد که موضع 
ایران برای طرف های درگیر در جنگ یمن 
تا به آنجا دارای اهمیت بوده است که باعث 
شده اســت بافاصله بعد از این تصمیمات 
آمریــکا، مارتیــن گریفیتس را بــه عنوان 
نماینده ویژه ســازمان ملــل در امور یمن 
روانه تهران کنند. گریفیتس روز گذشــته 
وارد تهران شــد تا در خصوص حل بحران 
یمن با مقام هــای ایرانی به رایزنی و تبادل 

نظر بپردازد.
به گــزارش خبرگزاری فرانســه، حذف نام 
انصارالله یمن از لیست گروه های تروریستی 
توسط آمریکا، اقدام مهمی است که می تواند 
به رفــع موانع پیــش روی ســازمان های 
بشردوستانه برای تأمین کمک های ضروری 

در یمن، منجر شود. 
در همیــن حال وزارت خارجه آمریکا اعام 
کرد که ما به صورت رسمی، تصمیم آنتونی 
بلینکن، وزیر خارجه را در زمینه حذف نام 
انصارالله از لیست تروریسم، به کنگره اعام 

کرده ایم. 
این اقدام که به زودی اجرایی می شود، بعد 
از اعــام جو بایــدن، رئیس جمهور آمریکا 
برای پایان حمایت خود از عملیات در یمن، 

اتخاذ می شود. 
ســخنگوی وزارت خارجه آمریــکا در این 
زمینه تاکید کرد:»ایــن تصمیم ما تنها به 
خاطر عواقب انســانی اســت کــه درج نام 
انصارالله در لیست تروریسم به دنبال داشته 
اســت، چرا که ســازمان ملــل و نهادهای 
بشردوســتانه از آن زمــان اعــام کرده اند 
که درج نام انصارالله در لیســت تروریسم، 
باعث ایجاد بدترین بحران انسانی در جهان 

خواهد شد.«
در همین راســتا سخنگوی سازمان ملل در 
بیانیه ای اعام کرد که حذف نام انصارالله از 
لیست تروریسم احساس راحتی عمیقی به 
میلیون ها یمنــی می دهد که به کمک های 
انســانی و واردات تجاری بــرای برآوردن 
نیازهای اساسی شان وابسته هستند. این در 
حالی است که نهادهای بشردوستانه اعام 
کرده اند کــه بــرای ورود کمک ها به یمن 
ناچار به تعامل با انصارالله هستند و درج نام 
این جنبش در لیست تروریسم، این نهادها 
را در معرض خطــر پیگردهای آمریکا قرار 

می دهد.
انصارالله یمن نیز در واکنش به این تصمیم 
دولــت امریکا برای حذف نــام این گروه از 
فهرست ســازمان های تروریســتی، چنین 
اقدامی را گامی رو به جلو برای تحقق صلح 

در یمن، ارزیابی کردند. 
بــه گــزارش اســپوتنیک، عبدالاله حجر، 
مشاور رئیس شورای عالی سیاسی انصارالله 
یمــن گفت: »دولــت جدید آمریــکا آغاز 
خوبی داشــته و به همــه وعده هایش عمل 
کرده اســت. با این حال صحت اعتبار این 
تصمیم های آمریکا تنهــا در صورت عملی 
شــدن آن ها و توقف جنگ و لغو محاصره 
مردم یمن ثابت می شود.« حجر اضافه کرد 
که اگر دولت آمریــکا واقعا خواهان تحقق 
صلح است، باید فرســتاده ویژه این کشور 
وارد عمل شــود و با همه طرف ها در تعامل 
باشــد. در همین حال پارلمان وابســته به 
دولت صنعا نیز ضمن اســتقبال از اقدامات 
رئیس جمهــور آمریکا بــرای توقف جنگ 
در یمــن، این اقدامــات را تحول جدیدی 
در روند سیاســت آمریــکا و گام مثبتی در 
مسیر درست دانســت و بر لزوم اجرای آن 

برای پایان دادن به رنج و مشــکات مردم 
یمن تأکید کرد. پارلمان صنعا همچنین در 
بیانیه خود از ســازمان ملل، شورای امنیت 
و جامعــه جهانی درخواســت کــرد که به 
اقدامات خود بــرای توقف جنگ و تجاوز و 
محاصره و بازگشایی تمام گذرگاه ها و بنادر 

سرعت ببخشند.
امور  وزارت  ســخنگوی  سعید خطیب زاده 
خارجه روز شــنبه در خصوص تصمیمات 
جدید مسئولین آمریکایی در ارتباط با یمن 
تاکید کرد که این اقدامات می توانند گامی 
در جهت تصحیح اشتباهات گذشته باشد. 

او البتــه اضافه کرد که این موارد به تنهایی 
نمی توانند مشــکل یمن را حل کنند و در 
ادامه باید محاصره هوایی، دریایی و زمینی 
که بواسطه آن هزاران نفر از مردم آن کشور 
بــه دلیل فقر غذایی و دارویی جان باختند، 
برطرف و حمات نظامی کشورهای متجاوز 
به رهبری عربســتان ســعودی به یمن نیز 

قطع گردد.
با این وجود حســن ایرلو ســفیر ایران در 
یمن در واکنش به اظهارات اخیر جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا در مورد موضوع بحران 
یمن  و سیاســت این کشــور بــرای پایان 
جنگ در این منطقه در صفحه توییتر خود 
نوشــت:»آمریکا به دنبــال تحمیل حضور 
مســتقیم سیاســی و نظامی خود  در یمن 
اســت. مانسبت به ســخنان آنها خوشبین 
نیســتیم. اگر چــه دولت جدیــد آمریکا، 
سیاستی متفاوت از دول گذشته را در پیش 
خواهــد گرفت، اما به واقــع این دولت نیز 
تحمیل حضور مســتقیم سیاسی و نظامی 
دریمــن را به مانند عراق و ســوریه دنبال 

خواهد کرد.«
با وجــود تمامی این واکنش هــا، خالد بن 
سلمان معاون وزیر دفاع عربستان در پیامی 
توئیتری نوشت: »عربستان بر تداوم حمایت 
از تاش های دیپلماتیک برای دســتیابی به 
راهکاری سیاســی و جامــع در یمن تاکید 
دارد و به حمایت سیاسی و نظامی از دولت 
مشروع یمن در مقابله با گروه انصارالله یمن 
که مورد حمایــت ایران قــرار دارد، ادامه 

خواهد داد.«
 این در حالی اســت که به گزارش ســایت 
شبکه روســیا الیوم، وزیر خارجه آمریکا در 
با همتای سعودی خود،  گفت وگوی تلفنی 
اولویت هــای محوری دولــت جدید آمریکا 
را برای وزیر خارجه عربســتان برشــمرد و 
مسائل مربوط به حقوق بشر و توقف جنگ 

در یمن را مورد توجه قرار داد.
در همین حال محمد علــی الحوثی، عضو 
شــورای عالی سیاســی یمن و از رهبران 
برجســته جنبــش انصارالله عضو شــورای 
عالی سیاســی یمن و از رهبران برجســته 
انصــارالله در گفت وگــو با شــبکه خبری 
المیادین با اشــاره اظهارات مقامات دولت 
جو بایدن، رئیس جمهــوری آمریکا درباره 
توقف مشــارکت واشــنگتن در جنگ یمن 
اظهار کرد: »قرار است که واشنگتن جنگ 
ســعودی اماراتی علیه کشــور ما را متوقف 
کند و این چیزی  است که ما منتظر تحقق 
آن هستیم. اظهارات بایدن درباره توقف این 
جنگ تنها حرف اســت و ما منتظر توقف 

جنگ و رفع محاصره یمن هستیم.« 
او همچنین اذعــان کرد:»بایدن در جریان 
تبلیغــات انتخاباتی اش توقــف جنگ علیه 
یمن را مطرح کرد و او می خواهد سیاســت 

آمریکا را پس از دوره دونالد ترامپ را ترمیم 
کند. بایــدن اگر وعده توقف جنگ را نقض 
کند، اعتماد رأی دهنده آمریکایی را نقض 

کرده و او این را نمی خواهد.«
الحوثی همچنین خواســتار توقف تجاوز و 
محاصــره تحمیلی علیه یمن شــد و گفت: 
»کشــورهای متجاوز باید مانند غرامتی که 
کویت از عراق دریافــت کرد؛ به ملت یمن 

غرامت پرداخت کنند.
 فروش ســاح بــه ائتاف متجــاوز عربی 
جنایت اســت و انگلیســی ها می دانند که 
ملت یمن چه کســی هســتند؛ چراکه آنها 
در گذشته خاک کشورشــان را از استعمار 
انگلیس آزاد کردند و ارتش یمن اکنون نیز 
می تواند به آنها دســت یابد و ما ساح های 

پیشرفته ای در اختیار داریم.«
در ســویی دیگــر، برخــی تحلیل گران در 
گفت وگو با شبکه الجزیره تاکید کردند که 
تصمیم واشنگتن برای حذف نام انصارالله از 
لیست تروریستی در راستای جلب رضایت 

ایران است.
 در این گفت وگو عبدالله الشــایجی، استاد 
علوم سیاسی در دانشگاه کویت با اشاره به 
تصمیــم دولت جو بایدن برای خارج کردن 
نام انصارالله یمن از لیست تروریستی گفت: 
»این اقدام به منظور نزدیک شدن به ایران 
و جلب رضایت تهران اســت.« او در ادامه 
گفت که دولت بایدن از این طریق به دنبال 
کســب اعتماد ایران در خصــوص پرونده 

هسته ای است.
 از ســوی دیگر محمد الشــرقاوی، استاد 
دانشگاه جورج میســون نیز در این برنامه 

تاکید کرد که اقدام دولت بایدن برای حذف 
نام انصارالله از لیست تروریستی احتمالا به 
منظور جلــب رضایت تهران، صورت گرفته 

است.
در همیــن زمینــه عبدالناصــر المــودع، 
تحلیل گر سیاســی یمنــی، در گفت وگو با 
شبکه الحرة اظهار کرد که این اقدام آمریکا، 
عربســتان را در برابر گزینه های محدود و 

دشواری نسبت به قبل قرار خواهد داد. 
المــودع پیش بینی کرد کــه پس از خروج 
آمریــکا از میدان یمن، عملیات های نظامی 
بــزرگ متوقــف خواهنــد شــد و این امر 
می تواند به نفع انصارالله یمن در به دســت 
آوردن پیروزی نظامــی در منطقه مارب و 

ساحل غربی منجر شود.
 این تحلیلگر امور سیاســی یمن ادامه داد: 
»مرزهای دو طرف شــکننده و گزینه های 
موجود بســیار اندک اســت، هیــچ کدام 
از طرفیــن منابــع لازم بــرای تســلط بر 
مناطق شــان را ندارند و فشارهای خارجی 
احتمالا به آتش بسی شکننده منجر خواهد 
شــد که با درگیری های کوچکی در مناطق 

مختلف همراه خواهد بود.«
 در همین رابطه، مبارک آل عاتی، تحلیل گر 
امور سیاسی عربستان در گفت وگو با شبکه 
الحره تصریــح کرد:»دلایــل و زمینه های 
جنگ هنــوز پابرجاســت و تغییری نکرده 
اســت، چرا که خطــر ایران ادامــه دارد و 
افزایش پیدا کرده اســت، انصارالله یمن بر 
صنعا تســلط دارد و همچنان به رســمیت 
شناختن دولت عبدربه منصور  هادی را رد 

می کند.«

انصارالله یمن از فهرست تروریسم حذف شد 

اقدام بایدن برای جلب رضایت تهران

02188994608

09126870191
سازمان آگهی ها روزنامه
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57فوتی و شناسایی 7065بیمار 
جدید کرونا در کشور

سخنگوی وزارت بهداشت از شناسایی ۷۰۶۵مورد 
جدید کووید۱۹ در کشــور خبــر داد. به گزارش 
ایســنا، دکتر سیماســادات لاری گفــت: تا ظهر 
۱۹بهمــن ۱۳۹۹ و بــر اســاس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، ۷هــزار و ۶۵بیمار جدیــد مبتلا به 
کووید۱۹ در کشــور شناسایی شــد که ۵۴۴ نفر 
از آنها بســتری شــدند. بنابراین مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور به یک میلیون و ۴۶۶ هزار و 

۴۳۵ نفر رسید.
لاری گفت: متاســفانه، ۵۷بیمــار کووید۱۹ جان 
خود را از دســت دادند و مجمــوع جان باختگان 
ایــن بیمــاری بــه ۵۸ هــزار و ۴۶۹نفر رســید. 
همچنین ۳۷۸۹نفــر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت 

مراقبت قرار دارند.
لاری گفت: بر اساس آخرین تحلیل ها، ۳۶شهرستان 
در وضعیت نارنجی، ۱۷۸شهرستان در وضعیت زرد 

و ۲۳۴شهرستان نیز در وضعیت آبی قرار دارند.

حاشیه های جنجالی
 درگذشت علی انصاریان

پزشــک مدعو در پیگیری وضعیــت مرحوم علی 
انصاریان و مرحوم مهرداد میناوند درباره شــایعات 
و ابهامات ســطح فضــای مجــازی صحبت کرد. 
سیدمحمدرضا  هاشمیان در گفت وگو با ایلنا درباره 
شــایعات پیرامون درگذشت مهرداد میناوند اظهار 
داشت: من به صورت مستقیم پزشک معالج مرحوم 
میناوند نبودم، چون ایشان در یک بیمارستان دیگر 
بستری بودند، ولی با تماس آقای علی پروین و علی 
کریمی و پیشکسوتان پرسپولیس به این بیمارستان 
رفتم و تا جایی که از دستم بر می آمد به تیم آقای 
دکتــر لطفی کمک کردم. با توجه به نیاز روزافزون 
ایشان به اکسیژن درمانی بیشتر سیستم های بسیار 
پیشرفته تر اکســیژن درمانی را افزایش دادیم و به 
خاطر درگیری شــدید ریوی و فیبروز گســترده 
بــا توجه به مشــکلات روزافزون ایشــان امکانات 
اکسیژن رسانی را بیشتر کردیم و این اکسیژن رسانی 
حتی تا بعد از زمان فوت ایشــان توسط ونتیلاتور 

ادامه داشت.
پزشــک معتمد خانواده مرحوم انصاریان در روند 
درمان ایشــان بودند و از تمام مراحل درمانی خبر 
دارند. همچنین خانواده ایشان و داماد خانواده یعنی 
آقای اژدری و دوســت ایشان آقا محسن و پزشک 
معتمد ایشان همراه با ســایر کادر درمان آی سی 
یو تا آخرین لحظه در کنار ایشان بودند. واقعا جای 
تعجــب دارد که چطور به آســانی چنین اکاذیبی 

منتشر می شود.
بــا توجه به درخواســت خانواده بیمار و ریاســت 
بیمارستان و پزشک معالج متخصص عفونی بنده در 
بیمارستان به عنوان پزشک مدعو حضور یافتم، این 
وظیفه من اســت که به وضعیت بیماران رسیدگی 

کنم.
بلــه من این را به عنوان یک بهانه نمی گویم. به هر 
بیماری که دیر به بیمارستان مراجعه کند همین را 
می گویم. هر بیماری که دیر مراجعه کند، شــانس 
گرفتاری بیشــتر را دارد. آیا ایشان زمانی که تحت 
تهویه مکانیکی غیرتهاجمی بود می توانســت یک 
لحظه از تختش پایین بیاید؟ ایشــان می توانست 
بدون کمک دو پرستار کاری انجام بدهد؟ مردم عزیز 
این ها را ندیدند، ولی تمام کادر درمان بیمارســتان 
در جریان بودند. سی تی اسکن ایشان مورد تعجب 
بنده و اســاتید رادیولوژی و فوق تخصص ریه قرار 
گرفت، زیرا درگیری بسیار شدیدی مشاهده کردیم. 
مشکل این اســت که فکر می کنند به یکباره این 
طور شــد؛ خیر. امکانات بسیار پیشرفته برای آقای 
انصاریان فراهم شد، چه از لحاظ امکانات و چه دارو 

یا کادر درمانی برای علی انصاریان کم نگذاشتیم.
واقعا چطور می شــود که چنین چیــزی را پنهان 
کنیم؟ واقعا مگر شدنی است؟ همراهان آن مرحوم 
و پزشک معتمد خانواده ایشان به صورت مستقیم 
در روند کار بودند. اگر چنین خبری درست بود پس 
باید خانواده ایشان تایید می کردند. وقتی خانواده ای 
با از دســت دادن یک فردی عزادار و سوگوار است 
چرا با پخش شــایعات به دنبال آزرده خاطر شدن 
آنها هستند؟ اصلا چرا باید فوت ایشان را دیر اعلام 

می کردیم؟ 
چطور می شــود یک آدمی که پزشک هم نیست، 
مســائل پزشــکی را شرح بدهد و شــایعه درست 
کند که دســتگاه تهویه مکانیکــی را پیش از فوت 
ایشــان خارج کردیم! باورکردنی نیست که از بروز 
این شــایعات جلوگیری نمی شــود. چرا باید این 
کار را بکنیم؟ مگر خانواده و اطرافیان و دوســتان 
و ســایر پزشکان در بیمارســتان نبودند؟ چرا باید 
یک شخصی که هیچ کس ایشــان را نمی شناسد 
شــایعه ای بنویســد و مردم آن را باور کنند؟ لطفا 
صحبت هــای آقای دکتر مختــاری را خوب گوش 
دهید. ایشان هم اعلام کردند که ما یک ساعت بعد 
از فوت آقای انصاریان هم اجازه ندادیم ونتیلاتور را 

جدا کنند.
بعضی جاها نوشتند که دســتگاه تنفسی را خارج 
کردیم و موجب فوت ایشــان شــدیم؛ آخر چطور 
چنین چیــزی امکان دارد؟ ایــن یعنی قتل عمد! 
حداقل ۲۰پزشک به صورت حضوری و یا مشاوره ای 
ایشان را ویزیت کردند. پزشکی قانونی هم ایشان را 
ویزیت کرد و ســپس برای انتقال بیمار به بهشت 
زهرا کلیه وســایل از ایشان جدا شد. خواهش دارم 

که از بروز شایعات جلوگیری کنید.

خبر

اعلام نقاط داغ کرونایی تهران
فرمانده عملیات مقابله با کرونا در کلانشهر تهران با 
تاکید بر این که تغییرات آماری مربوط به کرونا باید 
در تهران جدی تلقی شود، هشــدار داد: در استان 
تهران علائم اپیدمی کرونا به ســرعت و پیوســته 

تغییر می کند.
به گزارش ایســنا، دکتر علیرضا زالی با اشــاره به 
افزایش شمار بســتری شدگان مبتلا به کرونا طی 
هفته ای که گذشــت اظهار کــرد: در حال حاضر 
۲هزار و ۹۰ بیمار در بخش های اختصاص یافته به 

کرونا تحت درمان هستند.
وی از رشد بیش از سه درصدی مبتلایان به کرونا 
در تهران خبر داد و افزود: از ابتدای هفته گذشــته 
تا به دیروز تعداد مبتلایان به کرونا با شیبی ملایم  

در حال تغییر است.
فرمانــده عملیات مقابلــه با کرونا بــا بیان این که 
تعدادمراجعان ســرپایی با علامت های مشکوک  به 
کووید به بخش های بهداشــتی نیز با رشد ملایمی 
رو به افزایش اســت خاطرنشان کرد: این تغییرات 
از پایــداری و افزایش شــمار مبتلایان به کرونا در 

هفته های آتی تهران خبر می دهد.
زالی گفت: همچنان عدد مولد پایه که نشان دهنده 
شاخص سرایت پذیری و مجموعه انتقال بیماری در 
تهران است، مماس بر عدد یک قرار دارد. بنابراین تا 
زمانی که این عدد به صورت چشمگیر از یک تجاوز 
نکند، می توان اعلام کرد تهران از شــرایط تقریبا با 

ثباتی برخوردار است.
وی تاکیــد کرد: در روز گذشــته ۲۶۶بیمار جدید 
مبتلا بــه کرونا در بیمارســتان  ها و مراکز درمانی 
تهران بســتری شــده اند که ۸۷ نفــر از این افراد 
تحت درمان در بخش هــای مراقبت های ویژه قرار 
دارند و ۱۳۶ بیمــار بهبود یافته کرونایی در تهران 
از بیمارستان ها مرخص شده اند، گفت: این عدد در 

مقایسه با روز قبل تفاوت چشمگیری دارد.
وی گفت: الگوی هفته گذشــته کرونــا در تهران 
نیــز مجددا گواه این مهم اســت کــه در بازتوزیع 
بیمارستانی ســهم گروه های سنی بین صفر تا ۱۰ 
سال در مقایسه با گروه های سنی مشابه در مقایسه 

با ماه های آبان و آذر در حال تغییر است.
به گفته زالی، کماکان ســهم بســتری شــدگان 
مبتلایان به کرونا در گروه های سنی ۵۰ تا ۶۰ سال 
کاهش چشمگیری را در طول هفته گذشته گزارش 
می دهد، ولی کمــاکان میزان مرگ و میر و میزان 

بستری به بالای ۷۰ ساله ها تعلق دارد.
وی با بیان این که بر اساس آنالیزهای اپیدمی»تراکم 
جمعیتی« تاثیرگذارترین مولفه در انتقال و چرخش 
کرونا است، خاطرنشان کرد: کماکان بخش هایی از 
منطقه چهار، پنج، دو، ۱۸ و شــمال منطقه ۱۵ از 
نقاطی در تهران هستند که شمار مبتلایان به کرونا 
بیشــتر اســت و این نقاط از نقاط داغ کرونایی در 

تهران به حساب می آیند.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشــکی 
شهید بهشــتی، فرمانده عملیات مقابله با کرونا در 
کلانشــهر تهران، نانوایی ها را از دیگر نقاط پرخطر 
کرونایی ذکر کرد و افزود: پاســاژها، مراکز خرید، 
برخی از رســتوران ها و مراکز حمل و نقل عمومی 
خصوصا متروهــا از پر خطرتریــن  نقاط چرخش 

ویروس کووید ۱۹ تلقی می شوند.

»هیرمان« رو به بهبود است
مدیرباغ وحش ارم تهران ضمن اشــاره به آخرین 
وضعیت »هیرمان« - شیر نر ایرانی باغ وحش ارم- 
گفت: احتمال انتقال شــامپانزه های باغ وحش ارم 
به یک مرکز نگهداری از شامپانزه ها در کشور کنیا 

وجود دارد.
پرویز قندالی در گفت و گو با ایســنا با اشــاره به 
این که شرایط جسمی »هیرمان« - شیر نر ایرانی 
باغ وحش تهران که از ســال گذشته از باغ وحش 
بریســتول انگلیس به باغ وحش ارم تهران منتقل 
شد - خوب اســت و ترشحات عفونی حیوان قطع 
شده اســت، اظهار کرد: این شیر نر ایرانی درحال 
حاضر روبه بهبود اســت و همچنــان دارو مصرف 
می کند. بر اســاس اعلام نظر متخصصان هیرمان 
به بیماری ویروســی »هرپس« مبتلا شده بود که 
دستگاه تنفسی فوقانی را تحت تاثیر قرار می دهد. 
ترشحات بینی و دهان او نیز به دلیل شیوع همین 

ویروس بود.
به گفته وی باتوجه به سرمای هوا، »هیرمان« هنوز 
در قرنطینه است و پس از بهبودی کامل در جایگاه 

خود قرار خواهد گرفت.
مدیرباغ وحــش ارم تهران در بخشــی دیگری از 
صحبت های خود با بیان این که ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با انتقال باران - شــامپانزه ســه 
ســاله باغ وحــش ارم تهران- به خارج از کشــور 
موافقت کرده اســت، تصریح کــرد: ما با یک مرکز 
بین المللی و اســتاندارد نگهداری از شامپانزه ها در 
کشــور کنیا مکاتبه کرده ایــم و منتظر جوابیه آن 

مرکز برای انتقال »باران« هستیم.
قندالــی در پایان گفت: در فاز اول فقط »باران« به 
این مرکز منتقل خواهد شد اما این انتقال می تواند 
مقدمه ای برای انتقال سایر شامپانزه های باغ وحش 
ارم تهران به مرکز نگهداری از شــامپانزه ها در کنیا 

باشد.
به گزارش ایسنا، طی سال های اخیر انتقادات زیادی 
به غیراستاندارد بودن جایگاه نگهداری از شامپانزه ها 
در باغ وحش ارم تهران وجود داشت. از سویی دیگر 
آبان ماه امسال یکی از شامپانزه های این باغ وحش 
به دلیل آنچه که نزاع بین حیوانات گفته شده است، 

جان خود را از دست داد.

خبر

همدلی|  روز گذشــته دومیــن تلاش برای 
ساختن واکســن کرونای ایرانی درحالی وارد 
مرحله کارآزمایی بالینی شد که وزیر بهداشت 
در جلسه رونمایی از »کووپارس« از رسانه ها 
خواست این جلسه را طوری بزرگ نکنند که 
انگار ما واکسن ساخته ایم. این درحالی ست که 
قرار است سه شنبه همین هفته-فردا- اولین 

واکسن کرونا در ایران تزریق شود.
بعــد از شــیوع ویــروس کرونــا در جهان 
شــرکت های دارویی بلافاصله دســت به کار 
شدند تا با ساخت واکسن کرونا بتوانند کابوس 
این بیماری را از سر میلیون ها انسان بردارند. 
اگرچه ســاختن واکسن تنها در یک سال در 
روزهای اول کمی ناممکن به نظر می رسید اما 
با تلاش های دانشمندان چنین امکانی محقق 
شد. شــرکت های دارویی در روسیه، ایالات 
متحده، چیــن و انگلیس جزو آن هایی بودند 
که جلوتر از ســایر کشورها اقدامات ساختن 
واکســن را در دســتور کار خود قرار دادند تا 
روسیه با واکسن اسپوتنیک وی، ایالات متحده 
با واکسن های فایزر-بیون تک، مدرنا، جانسون 
و جانسون، قدرت شرق آسیا چین با واکسن 
ســینوفارم و ســینوواک در کنار انگلیس با 
واکسن آکسفورد-آستارازنکا جلودار عملیات 

واکسیناسیون در جهان باشند. 
دراین بین ایــران هم برای این کــه از قافله 
مدعیان ساخت واکسن عقب نماند، مطالعات 
خود را شــروع کرد تا ســرانجام مدتی قبل 
موسســه برکت وابســته به ســتاد اجرایی 
فرمــان امــام)ره( اعلام کــرد تحقیقات آن 
شرکت درخصوص واکسن کرونا وارد مرحله 
کارآزمایی بالینی شــده است. طوری که حالا 
به نظر می رســد مرحلــه اول بالینی به پایان 
رســیده و تلاش ها برای شروع مرحله بعدی 
درحال انجام شدن است. درهمین باره، مینو 
محرز، عضو کمیته علمی ســتاد ملی مبارزه 
با کرونا و از محققــان اصلی این پروژه دیروز 
به ایرنا گفــت: »فــاز اول کارآزمایی بالینی 
انسانی این واکسن برای بررسی ایمنی واکسن 
است. خوشــبختانه تاکنون واکسن کرونای 
برکت عارضه جدی و قابل توجهی نداشــته 
و اگر مسئله ای بوده گذرا بوده است. بررسی 

میزان اثربخشــی و ایمنی زایی واکسن در فاز 
دوم کارآزمایی بالینی انجام می شود که روی 
۳۰۰نفر اســت. احتمالا فــاز دوم کارآزمایی 
بالینی واکسن کرونا برکت تا قبل از عید انجام 
و فاز سوم مطالعه انسانی به بعد از عید و بهار 
۱۴۰۰ موکول می شود و اگر همه روند تولید 
و مطالعات خوب پیش بــرود، خرداد ۱۴۰۰ 
واکســن کرونا ایرانی در اختیار مردم خواهد 

بود.«
اما درکنار واکسن کرونای شرکت برکت، روز 
گذشــته یک واکســن دیگر به همت شرکت 
داروســازی رازی وابســته بــه وزارت جهاد 
کشــارزی وارد مرحله کارآزمایی بالینی شد. 
در جلســه رونمایی از »کووپارس« که از نوع 
تزریقی-استنشــاقی است سعید نمکی، وزیر 
بهداشــت یادآور شــد که ایران همچنان در 
مرحله ساخت واکسن کرونا قرار دارد. نمکی 
درحالی که سخنانش به طور مستقیم از شبکه 
خبر سیما بخش می شــد، گفت: »خواهش 
من از رســانه ها آن است که در رساندن خبر 
دقت کنند. اگر مــا حرفی بزنیم که خارج از 
عرف باشد، دیگران بلافاصله برایش میزگرد 
می گذارند. خواهش می کنم خبرنگاران محترم 
این جلسه را رونمایی از واکسن تلقی نکنند، 
واکسن زمانی واکسن است که کل این مراحل 

را گذرانده باشد. ما امروز از فرآورده ای رونمایی 
می کنیــم که آماده آزمایــش بالینی بر روی 
انسان اســت، بنابراین خواهشم این است که 
در رساندن این خبر طوری بولد)بزرگنمایی( 
نکنید که ما واکســن ساختیم، این حرف در 
دنیا طوری دیگر تعبیر می شود. این فرآورده ای 
کــه امروز می بینید با زحمت فــراوان بعد از 
گذراندن بهترین شکل تســت های حیوانی 
با پروتکل های ســختگیرانه برای کارآزمایی 
بالینی آماده شــده اســت، این اسمش هنوز 
واکسن نیست، زمانی ما پروانه واکسن خواهیم 
داد که انشاالله این تست ها را با موفقیت طی 

کند، که همین طور هم خواهد بود.«
همچنین در مراسم رونمایی از شروع مرحله 
کارآزمایی بالینی واکسن کووپارس، به گزارش 
ایسنا کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشاورزی که 
شرکت داروسازی رازی زیرمجموعه آن است، 
به رســانه ها گفت: »در اســفند ۹۸ موسسه 
رازی به بحث کرونا ورود پیدا کرد. بر اســاس 
ادبیات واکسن سازی دنیا، موسسه رازی شاید 
یکی از مطمئن ترین پلتفرم های واکسن سازی 
را برای تولید واکســن کرونــا انتخاب کرد؛ 
یعنی یک واکســن پروتئیــن نوترکیب که 
یکــی از ایمن ترین واکسن هاســت  و بخش 
قابل ملاحظــه ای از کمپانی های دنیا همین 

مسیر را انتخاب کردند. از فاصله اسفند ماه تا 
فروردین کار طراحی واکسن رازی انجام شد و 
از اردیبهشت ماه بحث های کارآزمایی مطرح 
شــد و عملا از خرداد مــاه تزریق به حیوانات 
شروع شــد. به طوری که بیش از ۵۰۰حیوان 
اعــم از موش، خوکچه هنــدی، میمون و ...  
مورد ارزیابی قــرار گرفتند. خیال همه مردم 
ایــران را جمع می کنیم که ایــن کار تحت 
رهبری وزارت بهداشت و با کار کارشناسی و 
دقیق ســازمان غــذا و دارو پیش رفت و فکر 
می کنیم از همه جوانب این کار کامل اســت. 
انشاءالله آزمون های یک و دو انسانی را پشت 

سر می گذاریم.«
همه این تلاش ها برای ساختن واکسن ایرانی 
کرونا درحالی است که به گفته وزیر بهداشت 
قرار است روز سه شــنبه همین هفته اولین 
واکسن کرونا در ایران تزریق شود. به گزارش 
انتخاب روز گذشــته نمکی دراین باره گفت: 
»با واردات اولین محموله واکسن اسپوتنیک 
وی از روســیه، واکسیناسیون کرونا در ایران 
از سه شنبه ۲۱بهمن در کشور با اولویت کادر 
بخش های آی سی یو شروع می شود.« اقدامی 
که به گفتــه کیانوش جهان پور ســخنگوی 
ســازمان غذا و دارو »احتمالاً با یک مراســم 

نمادین در تهران کلید خواهد خورد.«

در آیین رونمایی از فاز بالینی واکسن »کووپارس« مطرح شد:

فردا شروع واکسیناسیون با »اسپوتنیک«

همدلی|  در ســرزمینی که انــواع بلاهــا از درد و بیماری 
گرفته تا فقر و گرانی و صدهــا رنج و درد دیگر زندگی مردم 
را مچاله کرده اســت، عده ای هنوز چشــم به چرخ دوچرخه 
زنان دوخته اند و دوچرخه سواری زنان را موضوعیت و مسئله 
می دانند. بیش از چهار دهه اســت که زنان ایرانی زیر ذره بین 
بخشی از محافظه کاران جامعه قرار گرفته و معمولا از صفر تا 
صد آنان مورد رصد و نسخه نویســی این طیف قرار می گیرد. 
دوچرخه ســواری زنان در معابر عمومی یکی از همان مواردی 
اســت که طیف محافظه کار جامعه بدون هیچ قانونی زنان را 
از آن منع می کنند و حتی در مواردی از دستگاه های انتظامی 
درخواســت برخورد با زنان رکاب زن را دارند. درحالی عده ای 
به دنبال گذاشــتن چوب لای چرخ دوچرخــه زنان رکاب زن 
هســتند که دوچرخه سواری زنان در ایران منع قانونی ندارد و 
قانون گذار در هیچ یک از مواد قانونی به صورت صریح و روشن 
دوچرخه ســواری زنان را جرم انگاری نکرده است. بدیهی است 
در هر موضوعی ملاک ممنوعیت قانون است، نه برداشت غلط 

و تفسیر به رای از قانون!
 دست درازی به قانون برای محدودیت زنان

در ادامه سلســله مخالفت هایی که با دوچرخه سواری زنان از 
ســوی بخشــی از طیف محافظه کار جامعه صورت می گیرد، 
دیروز دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان اصفهان با 
استناد به ماده قانونی که ربطی به دوچرخه سواری زنان ندارد، 
دوچرخه سواری زنان را ممنوع و خلاف قانون اعلام کرد. احمد 
عبداللهی نژاد، می گوید: بر اســاس ماده ۶۳۸ قانون مجازات 
اسلامی، انجام فعل خلاف شرع در معابر و انظار عمومی جرم 
اســت. در شورای فرهنگی اســتان نیز مصوب شده است که 

دوچرخه سواری بانوان در انظار عمومی ممنوع است.
درحالی که دبیر ســتاد امر به معروف استان اصفهان با چنگ 
زدن به مــاده ۶۳۸ قانون مجازات اســلامی به دنبال خلاف 

شرع جلوه دادن دوچرخه سواری زنان است تا این گونه به آن 
برچسب جرم بزند و زنان دوچرخه سوار را مجرم معرفی کند 
تا زمینه برخورد قانونی با آنان فراهم شود که دوچرخه سواری 
زنان با توجه به مســتندات دینی منکر و خلاف شرع نیست، 
چراکه در صدر اسلام و در زمان پیامبر اسلام)ص( و امامان)ع( 
دوچرخه یا وسیله شــبیه آن وجود نداشته است که از لحاظ 
شرعی حکمی برای آن صادر کنند. در آن زمان وسیله حمل و 
نقل شتر و اسب بوده است که نحوه سوار شدن بر آنان فرقی با 

طرز سوار شدن بر دوچرخه ندارد.
برخی از مخالفان دوچرخه ســواری زنــان در خصوص علت 
مخالفت خود با این موضوع، می گویند با نحوه نشســتن زنان 
بر دوچرخه مشــکل دارند، به زعم آنان دوچرخه سواری زنان 
باعث جلب توجه مردان می شود و جامعه را به فساد می کشاند 
و امنیــت اخلاقی و عفت عمومی جامعــه را تهدید می کند. 
این درحالی ست که نحوه نشســتن بر زین دوچرخه همانند 
ســوارکاری و نشســتن بر اسب است. ورزشــی که بر اساس 
متون دینی پیامبر اسلام)ص( بارها به آن توصیه کرده است. 
این حدیث از پیامبر که »به فرزندان خود اسب ســواری، شنا 
و تیراندازی بیاموزید« حدیثی متواتر اســت که در کتاب های 
درسی مقاطع مختلف نیز تدریس می شد. در این حدیث پیامبر 
فرقی بین فرزندان دختر و پسر قائل نشده است و یادگیری آن 

را به هر دو جنس توصیه کرده است.
 راه سخت دوچرخه سواران زن در ایران

ایــن اولین بار نیســت که طیف ســنتی جامعه بــا نگاهی 
تبعیض آمیز و جنســیتی بر طبل مخالفت با دوچرخه سواری 
زنان می کوبند، پیش از این نیز مخالفت با دوچرخه ســواری 
زنان در تریبون های رســمی و از سوی این طیف بارها و بارها 
مطرح شــده اســت و حتی برخی از امامان جمعه مانند امام 
جمعه مشهد مواضع به شدت ســختگیرانه ای در این زمینه 

داشــته اند، اما سخنان دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
اصفهان از آن حیث مهم تلقی می شود که می توان آن را اعمال 
ســلیقه و همچنین دســت درازی به قانون و تفسیر به رای از 
قانون تلقی کرد. البته سال هاست رویه ها و عرف هایی که منع 
قانونی و شــرعی ندارد، با بهانه مسائل فرهنگی و اجتماعی بر 
زنان تحمیل می شود و برای آنان محدودیت ایجاد می کند، اما 
اکنون گویا برخی با دست درازی به قانون به دنبال قانونی جلوه 
دادن محدودیت های غیرقانونی به زنان هستند. در صورتی که 
دوچرخه ســواری زنان یک حق است و این حق را می توان از 

قانون اساسی استنتاج کرد.
درحالی عده ای بــا اعمال و گفتار فراقانونــی به دنبال اعمال 
محدودیت بر زنان رکاب زن هســتند که فعالیت در این رشته 
مورد علاقه بخش زیادی از زنان جامعه اســت، تیم ورزشــی 
دوچرخه ســواری بانوان نیز فعال است و در مسابقات داخلی و 
بین المللی اجازه حضور و شرکت دارند و همچنین فعالیت در 
این رشته فواید بی شماری برای سلامتی زنان، کاهش آلودگی 
و ترافیــک شــهری و ... دارد. بدیهی است دوچرخه ســواری 
زنان که سال هاســت مورد نقد و انتقاد قرار گرفته، همچنان 
راه پرطمطراق و ســختی در پیش خواهد داشت تا روزی که 
لایه های ســنتی و محافظه کار جامعه به این باور برســد که 
دوچرخه ســواری زنان نه با قانون و نه با شرع منافاتی ندارد و 
فعالیت زنان در این رشته چوب لای چرخ هیچ نهادی نخواهد 
گذاشت. زنان کشور امیدوارند با درنظر گرفتن مُر قانون و پرهیز 
از اعمال و گفتار فراقانونی و تحمیل بار روانی منفی بر جامعه 
و با توجه به اثرات مثبت روانی و جســمانی ورزش هایی مانند 
دوچرخه سواری زمینه بهره مندی یکسان زنان و مردان از این 
تفریح سالم و سودمند فراهم شده و با آموزش و ارتقای فرهنگ 
اســتفاده از دوچرخه به جای اتومبیل علاوه بر محیط زیستی 

پاک، جامعه ای شاد و مردان و زنان سالم تر را شاهد باشند.

همدلی از تفاوت نگاه دو بخش از جامعه به دوچرخه سواری زنان گزارش می دهد
چوبلایچرخزنانرکابزن

همدلی|  کرونا نه تنها جان بســیاری را گرفت، بلکه واکسن 
ایــن ویروس خیلی ها را هم به جان هــم انداخت. از روزی که 
زمزمه های ساخت واکســن برای مقابله با بیماری کووید۱۹ 
شنیده شــد، گروه هایی در کشــورهای مختلف در مخالفت 
با واکســن کرونا دســت به  اعتراض و حتی تظاهرات زدند تا 
این گونه مخالفت خود را با علم مشــخص کنند. در ایران هم 
کسانی که خود را مدعی طب سنتی و اسلامی می دانند، برای 
این که از قافله عقب نمانند بیرق مخالفت با واکســن را بلند 

کردند تا روز گذشته اظهارنظر آن ها با حواشی مواجه شود.
از این روی عباس تبریزیان کســی که به شدت طب مدرن را 
نفی می کند، دیروز در کانال تلگرامی خودش نوشــت »سعی 
کنید به کسانی که واکسن می زنند نزدیک نشوید، زیرا این  ها 
میکروچیپ دارند و دچار تغییر ژنتیکی شدند، و از سنخ انسان 
بودن خارج شدند و مانند ربات کنترل شده عمل می کنند، و ژن 

ایمان و اخلاق و نجابت را از دست دادند و تمایل به همجنس 
دارند. و تبدیل به موجودات خطرناک گردیدند.« اظهار نظری 
که به ویژه در فضای مجازی به ســرعت دست به دست چرخید 
و مورد توجه قرار گرفت؛ طوری که حســاب توئیتری سازمان 
نظام پزشکی در واکنش به آن نوشت:»در زمانی که بشر بیشتر 
از همیشه برای حل مشکلاتش نیازمند علم است، علم هراسی و 
خرافه پروری، توامان خنده دار و گریه دار می نماید، یادمان باشد 
هر ایرانی حداقل هشــت نوع واکسن دریافت کرده است. امام 
علی)ع( فرمود: آنچه نمی دانی نگو، و نیز نگو آنچه که دوست 
نمی داری درباره تو بگویند.« همچنین در واکنشی دیگر عباس 
عبدی، تحلیل گر مســائل سیاســی و اجتماعی با انتشار یک 
توئیت نوشت که: »جهت اطلاع وزیر محترم بهداشت، ایشان 

پدر و استاد مسلم طب اسلامی و سنتی هستند.«
شــاید به دنبال این واکنش ها بود که متن پیام اولیه در کانال 

عباس تبریزیان تغییر کرد تا همه کاســه ها بر سر یک خاخام 
شکسته شــود. در متن تغییر کرده نوشته شد: »سعی کنید 
به کســانی که واکســن می زنند نزدیک نشــوید، زیرا به اقرار 
خاخام یهودی در واکســن ها میکروچیپ تعبیه شده، که این 
میکروچیپ سبب تغییرات ژنتیکی می شود و انسان را از حالت 
انسان بودن خارج می سازد، و تبدیل به یک ربات تحت کنترل 
می کند، و ژن ایمان و اخلاق و نجابت را از دست داده و به اقرار 
خاخام یهودی تمایل به همجنــس پیدا می کنند و در نهایت 
تبدیل به موجودات خطرناک می گردند. مدارکش پایین خواهد 

آمد.«
با این وجود اشــاره ایشان به مدارک، تصویر یک توئیت از یک 
نشــریه است که در سایت مشرق منتشــر شده و در آن گویا 
یک خاخام یهودی اظهارنظر مشابهی داشته است. گفتنی است 
اقدامات عباس تبریزیان پیش از این هم حواشی زیادی درست 
کرده بود، از آتش زدن کتاب طب داخلی  هاریســون به عنوان 
یکی از کتاب های شناخته شده درخصوص پزشکی گرفته تا 

ماجرای استفاده از روغن بنفشه در درمان مبتلایان به کرونا.

عباس تبریزیان : واکسن بزنید همجنس گرا می شوید
تداومدوگانهطبسنتیوپزشکیمدرن
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مدیرکل نوسازی مدارس گیلان خبرداد:
رتبه اول استان گیلان در پویش ملی 

»من مادرم، بچه های ایران، فرزند  من« 
پویش  رشت-خبرنگار همدلی:استان گیلان در 
ملی »من مادرم، بچه های ایران، فرزند  من«رتبه اول 

را به خود اختصاص داد.  
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس گیلان با 
اعلام این خبر افزود: اســتان گیلان به همت ادارات 
آموزش و پرورش نواحی و مناطق تا به امروز توانست 
با مشــارکت بیش از 50 هزار نفر در بین استان های 
کشــور رتبه اول را کسب نماید، این افتخار بزرگ را 

به مردم فرهنگ دوست گیلان تبریک عرض کنم.
به گزارش روابط عمومی مهندس علی دقیق، با بیان 
این که این پویش با رویکرد مشارکت بیشتر بانوان در 
امور مدرسه سازی رونمایی و آغاز شد، تصریح کرد؛ 
این پویش با رویکرد گسترش فرهنگ مدرسه سازی 
و بهره گیــری از ظرفیــت عظیم بانــوان و مادران 
نیک اندیش همزمان با سراســر کشور در گیلان نیز 

اجرایی شد.
مهندس دقیق با اشــاره به این که استان گیلان در 
پویش ملی »مــن مادرم، بچه های ایران فرزند  من« 
رتبــه اول را تا به امروز از آن خود کرد، گفت: خدای 
متعال را بســیار شــاکرم که هم استانی های عزیزم 
نســبت به آینده فرزندان عزیز خود بســیار اهتمام 

دارند.
وی با اشاره به این که اقدام ارزشمند جامعه آموزش و 
پرورش در این پویش، مسئولیت بنده و همکارانم را 
نسبت به توسعه فضاهای آموزشی سنگین تر نمود، 
ابراز داشت؛ صمیمانه قدردان خانواده بزرگ آموزش 
و پرورش اســتان هستم. مدیر کل نوسازی مدارس 
گیلان با اشاره به این که همه مردم استان نسبت به 
اجرای این پویش اهتمام جدی دارند،اظهار داشت؛ 
مدیران و روســای آموزش و پرورش، دانش آموزان 
و اولیای ارجمند، فرهنگیان نجیب، مدیران و عوامل 
اجرایی مدارس، ادارات و نهادهای مختلف دولتی و 
غیر دولتی، مجمع خیرین مدرسه ساز گیلان و عموم 
مردم شــریف بصورت جهادی نسبت به این پویش 
اهتمام داشته و صمیمانه از همه آنها تشکر و قدردانی  
می کنم. وی با اعلام این که، این پویش هنوز در حال 
اجرا  است، افزود؛ امیدوارم بانوان و تمامی آحاد مردم 
گیلان برای پیوســتن به این پویش و مشارکت به 
نیابت از مادران و همسران خود می توانند با مراجعه 
Meh� و همچنین سایت ajorbajor.irبه سامانه 

reMadrese.ir ضمن پیوستن به این پویش و 
با پرداخــت حداقل هزینه)١000 تومان(، پوســتر 
مشارکتی خود را دریافت کنند. وی در پایان با بیان 
این که ایــن طرح تا پایان ســال ١٣٩٩ ادامه دارد، 
خواستار همراهی مردم عزیز و خانواده بزرگ آموزش 

و پرورش تا پایان این پویش شد.

خبر

همزمان با دهه مبارک فجر صورت گرفت
بهره برداری از  طرح بزرگ صنعتی 
تولید کنسانتره میوه و مرکبات در 

شهرک صنعتی جهرم 
شــیراز-خبرنگار همدلی:در این مراســم که با 
حضور استاندار فارس، نماینده مردم شهرستان های 
جهرم و خفر در مجلس شورای اسلامی مدیرعامل 
شــرکت شــهرک های صنعتی فــارس و جمعی از 
مدیران کل استانی و شهرســتان برگزار شد، طرح 
بزرگ تولید کنســانتره انواع مرکبــات، میوه جات، 
خرماو رب گوجــه فرنگی که بزرگترین طرح تولید 
کنســانتره  جنوب کشــور اســت به بهره برداری 
رســید. مدیر عامل شرکت شــهرک های صنعتی 
فارس گفت:ایــن طرح با ســرمایه گذاری افزون بر 
١500میلیــارد ریالی بخش خصوصــی راه اندازی 
و در قاز نخســت برای ۴00نفر اشتغال ایجاد شده 
اســت. احد فتوحی افزود:این مجموعه صنعتی در 
فاز نخســت ظرفیت تولید ۲۸00تن انواع کنسانتره 
را دارد کــه در فازهای بعدی افزایش  می یابد. وی با 
اشــاره به حمایت های انجام شده برای استقرار این 
مجتمع صنعتی در شهرک صنعتی جهرم گفت:زمین 
محل استقرار این طرح صنعتی پس از فسخ قرارداد 
راکد قبلی و انجام تشــریفات قانونی، در اردیبهشت 
سال گذشته به سرمایه گذار طرح تحویل شد که این 
ســرمایه گذار نیز در مدت ۲۲ماه این طرح بزرگ را 
اجرایی و به بهره برداری رســاند. وی با بیان این که 
شهرستان جهرم از قطب های مهم تولید مرکبات و 
خرما در کشور است راه اندازی طرح بزرگ کنسانتره 
را یکی از نیازهای مهم شهرستان اعلام کرد که امروز 
تحقق یافته و با راه اندازی این مجموعه صنعتی علاوه 
بر ایجــاد ارزش افزوده و تولیــد محصول صادرات 
محور،سبب اشتغال زایی بالایی نیز شده است. مدیر 
عامل شرکت شهرک های صنعتی فارس در ادامه با 
اشاره به انعقاد 5۶قرارداد سرمایه گذاری در شهرک 
صنعتی جهرم گفت:تا کنــون ۲۶ واحد صنعتی با 
اشتغالزا یی ١000نفر فعال است و٣0 واحد صنعتی 
دیگر نیز در مرحله ســاخت و ســاز است. فتوحی 
ادامه داد: شــهرک صنعتی جهرم که در زمینی به 
وســعت ۴١ هکتار واقع شده به لحاظ زیرساخت ها 
و امکانات از وضعیت مناسبی برخوردار است، طرح 
مسیر دسترسی به این شهرک صنعتی اجرا شده و 
طرح توســعه شبکه روشنایی آن در دستور کار قرار 
دارد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی فارس 
اضافه کرد: در واقع شــهرک صنعتی جهرم یکی از 
بهترین های این استان به شمار می آید و امید است 
بتوانیم با توجه به نیازســنجی و رایزنی های صورت 
گرفتــه و تاکیــد فرمانداری ویژه این شهرســتان، 
شهرک های تخصصی را راه اندازی کنیم تا علاوه بر 
اشتغال زایی، فرصت هایی برای افزایش ارزش افزوده 

محصولات کشاورزی این منطقه نیز فراهم شود.

خبر

کرمانشاه-خبرنگار همدلی: مدیرکل شیلات 
اســتان کرمانشــاه از بهره برداری از سه پروژه  
شیلاتی با ســرمایه گذاری قریب سه میلیارد 

تومان در دهه فجر در استان خبر داد.
سیدفرزاد افضلی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
در دهه فجر امســال سه طرح شیلاتی شامل 
پروژه پرورش ماهی ۲50 تنی شهرستان پاوه، 
احداث مزرعه با ظرفیــت یک میلیون قطعه 
پســت لارو میگوی آب شیرین در شهرستان 
قصرشــیرین و احداث یک مزرعه گرمابی در 
مجتمع شهدای قصرشــیرین به بهره برداری  
می رسد. وی ســرمایه گذاری انجام شده برای 
بهره برداری از این ســه طــرح را دو میلیارد و  
٩50 میلیون تومان عنــوان کرد و افزود: ۶50 
میلیــون تومان از این میــزان آورده متقاضی، 
٣00میلیون تومان از محل اعتبارات تملیکی و 
دو میلیارد تومان هم از محل تسهیلات بانکی 

تامین شده است.
مدیر کل شیلات استان کرمانشاه اشاره ای هم 
به در دســت احداث بــودن کارخانه ۲0 هزار 
تنی خوراک آبزیان در شهرک صنعتی فرامان 
کرمانشاه داشت و افزود: قرار بود این پروژه دهه 
فجر به بهره برداری برســد که متاسفانه آماده 
نشــد و در نهایت تا پایان سال به بهره برداری 
خواهد رسید. وی میزان آورده سرمایه گذار برای 
اجرای این پروژه را ۲0میلیارد تومان اعلام کرد 
و افزود: میزان تســهیلات مورد نیاز این پروژه 
پنج میلیارد تومان بوده اســت. افضلی با بیان 
این که این پروژه در زمــان بهره برداری زمینه 
اشتغال ۲0 نفر را فراهم خواهد کرد، ادامه داد: 
با بهره برداری از این پروژه بیش از ۸0درصد نیاز 
استان به خوراک آبزیان تامین و در زمینه تولید 

و تامین خوراک آبزیان به خودکفایی خواهیم 
رســید. وی در ادامه اشاره ای هم به برنامه های 
دو سال آینده شیلات استان کرمانشاه داشت 
و گفت: اجرای پــروژه پرورش ماهی در قفس 
در سد داریان شهرستان پاوه یکی از برنامه های 
در دســت اقدام مجموعه شیلات استان است 
که اجرای آن از چند ســال گذشته در برنامه 
است و در صورت اجرایی شدن ظرفیت تولید 
۲500 تــن آبزیان را خواهد داشــت. افضلی 
احداث سه مجتمع ماهیان گرمابی و خاویاری 
با مســاحت ١050 هکتار در دشت خان لیلی 
شهرستان قصرشــیرین را از دیگر پروژه های 
شــاخص برنامه ریزی شده برای اجرا در استان 
عنوان کــرد و افزود: این پــروژه در صورت به 
نتیجه رســیدن ظرفیت تولید چهار هزار تن 
محصول شیلاتی را در سال خواهد شد، ضمن 
این که باعث اشــتغالزایی ۴00 نفر نیز خواهد 
شــد. وی اعتبارات مورد نیاز برای اجرای این 
پروژه را نزدیــک 50 میلیارد تومان اعلام کرد 

و افزود: این پروژه ١۲ میلیارد تومان تسهیلات 
نیاز دارد. افضلی در ادامه اشــاره ای هم به نیاز 
استان به احداث سکوی صادرات آبزیان داشت 
و گفت: از چند ســال گذشــته احداث پایانه 
صادرات آبزیان اســتان را در برنامه گذاشته ایم 
و در نهایت موافقت های لازم برای احداث این 
پایانه صادراتی در استان اخذ شده و امیدواریم 
با احداث این سکوی صادراتی میزان صادرات 
آبزیان از این پایانه بیش از ١۲ هزار تن در سال 
باشد. مدیر کل شیلات استان کرمانشاه سپس 
با بیان این که میزان کل تولیدات شیلاتی استان 
کرمانشــاه در سال گذشته ۲١ هزار و 5١0 تن 
بود، گفت: پیش بینی می شود مجموع تولیدات 
شــیلاتی استان تا پایان امســال به حدود ۲۴ 
هزار تن برســد. افضلی با بیان این که اســتان 
کرمانشاه در زمینه تولید ماهیان گرمابی رتبه 
نخست کشوری را بین استان های غیرساحلی 
دارد، گفت: در حالی که سال گذشته ۴۴۸0 تن 
انواع ماهیان گرمابی در استان تولید شد، امسال 

این میزان با افزایــش ١٩.۴درصدی به 55۶0 
تن رسیده اســت.  مدیرکل شیلات کرمانشاه 
مجموع تولیدات ماهیان سردابی استان در سال 
گذشته را نیز ١٣ هزار و ۴۸0 تن عنوان کرد و 
افزود: امســال تولید ماهیان سردابی با افزایش 
بیــش از چهار درصدی به نزدیک ١۴ هزار تن 

خواهد رسید.
افضلی ادامه داد: ســال گذشته 55 تن گوشت 
ماهیان خاویاری در استان کرمانشاه تولید شد 
که این میزان امســال بــا افزایش ۲١درصدی 
بــه 70تــن خواهد رســید.  افضلی بــا بیان 
این که ایســتگاه تحقیقی ترویجی شهرستان 
قصرشیرین تنها تولیدکننده پست لارو میگوی 
روزنبرگی آب شــیرین  در کشور است، گفت: 
هم اکنــون این مرکز تولیدات زیــادی ندارد، 
اما با نهادینه کــردن فرهنگ تولید و مصرف  
می توان اشتغال زایی بالایی را از قبل توسعه این 
واحد در منطقه شــاهد بود. وی با بیان این که 
هم اکنون در تعدادی از سدهای غیرقابل شرب 
استان از جمله سدشهدای گمنام سرپلذهاب، 
ســد زاگرس گیلانغرب و ســد جامیشــان 
ســنقروکلیایی در قالب پروژه هــای پرورش 
ماهی در قفس، تولید آبزیان داریم، گفت: سال 
گذشته میزان تولیدات این واحدها در استان به 
١١00 تن رســید که از ابتدای سال تاکنون با 
افزایش ١5درصدی  ١۲00 تن انواع محصولات 
شــیلاتی در پروژه های پرورش ماهی در قفس 
استان تولید شــده که احتمالا این تولیدات تا 
پایان سال بیشتر هم می شود. افضلی ادامه داد: 
سال گذشته چهار میلیون قطعه انواع ماهیان 
زینتی در استان تولید شــد که این میزان در 

پایان سال به ۴.5 میلیون قطعه خواهد رسید.

مدیرکل شیلات استان کرمانشاه با اشاره به افتتاح 3 پروژه در دهه فجر خبر داد:

افتتاح کارخانه 20هزار تنی خوراک آبزیان فرامان تا پایان سال

کرج-فرخ شجاعی-خبرنگار همدلی: معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری کرج گفت: منطقه چهار ظرفیت بالایی برای 
ایجاد زیرســاخت اســتفاده از مدل های حمل ونقل پاک نظیر 
دوچرخه برخوردار اســت. محمدرضا احمدی نژاد در نشست 
با شــهردار منطقه چهار پیرامون بررســی طرح و مشــکلات 
ترافیکی این محدوده، ضمن گرامیداشــت فرا رسیدن ایام الله 
دهــه مبارک فجر، اظهار کرد: رضایت و ایمنی شــهروندان از 
مهم ترین اولویت هایی است که متولیان و دستگاه های مرتبط 
با موضوع ترافیک در مجموعه مدیریت شــهری کرج بر انجام 
آن تاکید دارند و این مهم در ســطح شــهر نیز با جدیت تمام 

پیگیری می شود. وی با تاکید بر این که نشست های دوره ای با 
شــهرداران و روسای ادارات ترافیکی مناطق ده گانه به موجب 
بهبود وضعیت ترافیکی معابر درون شهری انجام می شود، افزود: 
اجرای عملیات ترافیکی معابر در سطح شهر و رفع مشکلات این 
حوزه عامل موثری در نظم دهی به ترافیک و کاهش تصادفات 
محسوب می شــود. به گفته احمدی نژاد سفرهای بدون هدف 
شهروندان مشکلات عدیده ای را برای این منطقه به وجود آورده 
است که درصدد هستیم با آمار برداری دقیق از حجم تردد در 
تقاطعات واقع در بلوار شهرداری اقدام لازم و مناسب ترافیکی 
برای برون رفت از مشکلات یاد شده انجام پذیرد. معاون حمل 

و نقل و ترافیک شــهرداری کرج اجرای طرح مناسب سازی و 
ایمن سازی مسیر عابرین پیاده در بلوار دانش را مطلوب اعلام 
کرد و گفت: بدون شک بهسازی و استانداردسازی پیاده روها و 
گذرگاه های عابر پیاده امنیت و آرامش شــهروندان را بیش از 

پیش تامین می کند.
وی با تاکید بر این که طرح هوشمندســازی تقاطعات کرج بر 
اســاس اولویت و حجم تردد وسایل نقلیه اجرا می شود، گفت: 
اگر رویکرد مدیران مجموعه مدیریت شهری و شورای شهر در 
آینده نیز بر این اساس باشد طی دوسال آینده تمام چراغ های 

شهر کرج هوشمندسازی خواهد شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری کرج:
منطقه ۴ ظرفیت توسعه زیرساخت های حمل ونقل پاک را دارد
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قابل توجه متقاضیان وام کرونا
مهلت دریافت وام جدید کرونا

 تا 1۵ اسفند تمدید شد
در حالی که پیش از ایــن مهلت ثبت نام متقاضیان 
دریافــت وام کرونا بــرای برخــی از بنگاه های حوزه 
گردشگری، فرهنگ و هنر و ورزش و جوانان تا پایان 
دی و بهمن ماه اعلام شده بود، ستاد ملی مقابله با کرونا 
مهلت دریافت تسهیلات کرونایی برای هر سه بخش 
را تا نیمه اســفند ماه تمدید کرد. به گزارش ایسنا، بر 
اســاس اعلام معاونت اقتصادی ریاســت جمهوری با 
توجه به آنکه هنوز تمام منابع جذب نشده و از طرفی 
امکان مراجعه به بانک ها به دلیل تداوم محدودیت های 
تــرددی در دی ماه وجود نداشــته، فرصت مراجعه 
صاحبان بنگاه ها و کسب و کارهای حوزه گردشگری، 
فرهنگ و هنــر و ورزش و جوانان بــه بانک ها برای 
دریافت تســهیلات کرونایی تا نیمه اسفند ماه تمدید 
شــده است. نهاوندیان به متقاضیان دریافت وام کرونا 
در هر سه بخش تاکید کرد که حتما برای دریافت وام 
در مهلت مذکور مراجعه کنند. شــرایط و ویژگی های 
استفاده از تسهیلات کرونا طبق آیین نامه های مختلف 
به تصویب رســیده و بانک مرکزی نیز بخشنامه های 
لازم را به بانک ها ابلاغ کرده است. پرداخت تسهیلات 
جدید کرونا در مرحله دوم با رویکرد بنگاه محوری آغاز 
شده و بر این اســاس معاون اقتصادی رئیس جمهور 
اعلام کرده که در مرحله دوم، تسهیلات بنگاه محور به 
حوزه های صاحب اولویت پرداخت شده است. به گفته 
وی، تســهیلات در حوزه فرهنگ و هنر با تشخیص 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی شامل حال ناشران، 
مراکز نمایشی و سینمایی و تولیدکنندگان رسانه ای 
شده اســت و در بخش گردشگری نیز به جهت آنکه 
این دســته مشاغل هم در عید سال ۹۹ و هم در عید 
ســال گذشــته به دلیل وقوع حادثه سیل در مناطق 
مختلف کشــور عملا امکان کسب درآمد پیدا نکردند 
بــا تشــخیص وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری 
پرداخت تسهیلات مذکور صورت گرفته است. حوزه 
ورزش و جوانان یکی دیگر از سه بخش مورد نظر برای 
دریافت تســهیلات جدید کرونا معرفی شده بود که 
بر این اســاس بخشی از تسهیلات مذکور به صاحبان 
بنگاه های این بخش از جمله اماکن ورزشی، پارک های 
آبی و باشــگاه های ســوارکاری پرداخت شده است. 
در ادامه حمایت دولت از صاحبان مشــاغل و کسب 
وکارهای شــدیدا آسیب دیده از کرونا، ستاد مقابله با 
کرونا پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلین و کسب 
و کارهای حوزه گردشــگری، ورزشی و فرهنگ و هنر 
را تصویب کرد.  در فاز نخســت پرداخت تســهیلات 
حمایتی کرونا افراد متقاضی برای دریافت وام ثبت نام 
کردند و نزدیک به ۱۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات به 
کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا در کشور در ۱۴ 
رسته و بیش از ۸۵۰ زیررسته پرداخت شد. در مرحله 
دوم پرداخت وام کرونا، سه حوزه گردشگری و صنایع 
دســتی، فرهنگ و هنر و ورزش و جوانان مورد توجه 
قرار گرفت و رقمی در حــدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات به این بخشها پرداخت خواهد شد که طبق 
مصوبات ستاد ملی کرونا ۲۰۰۰ میلیارد تومان به بخش 
گردشگری، ۱۷۰۰ میلیارد تومان به بخش فرهنگ و 
هنر و ۸۰۰ میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص 
پیدا کرده اســت. پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا با 
نرخ ۱۲درصد بوده و متقاضیــان برای بهره مندی از 
این تســهیلات ابتدا باید از طریق ثبت نام در سامانه 
کارای وزارت کار مراحل ثبت نام خود را دنبال و پس 
از تایید سامانه و معرفی به بانک، تسهیلات درخواستی 
را از طریق شعب بانک دریافت کنند. به گزارش ایسنا، 
پیش از این موعد مراجعه بنگاههای مشمول دریافت 
تسهیلات کرونایی تا پایان دی و بهمن اعلام شده بود 
که ستادملی مقابله با کرونا با تمدید فرصت ثبت نام 

متقاضیان تا نیمه اسفند ماه موافقت کرد.

 آیا کاهش نرخ ارز، ترمز گرانی 
را می کشد؟

با کاهش نســبی نرخ ارز، مردم هــم منتظر کاهش 
نســبی در قیمت کالاها هســتند. یک کارشــناس 
اقتصادی معتقد اســت که با کاهش نســبی نرخ ارز 
قیمت کالاهایی که رقابت در آنها زیاد است راحت تر 
کاهش پیدا می کند. به گزارش ایسنا، نرخ ارز در بازار 
آزاد در مهر ماه امســال از ۳۲ هزار تومان گذشت، اما 
حالا در کانال ۲۳ هزار تومان اســت؛ بنابراین انتظار 
می رود قیمت کالاهایی که در این مدت رشــد داشته 
حالا با کاهش قیمت دلار نزولی شــود که در بعضی 
کالاها از جمله موبایل، تبلت و لپ تاپ محقق شــده 
اســت؛ به طوری که گزارش ها حاکــی از افت ۱۲ تا 
۲۰درصدی انواع موبایــل و  ۲۰ درصدی قیمت لپ 
تاپ، تبلــت و قطعات در هفته های اخیر اســت، اما 
همچنــان خبری از کاهش قیمت کالاهای اساســی 
نیســت. در این رابطه، میثم  هاشم خانی، کارشناس 
اقتصادی، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در تولید هر 
کالایی اگر رقابت بیشتر باشد، قیمت کاهش و کیفیت 
بهبــود پیدا می کند، اما اگر رقابت نباشــد، انگیزه ای 
نیست که قیمت و کیفیت بهتر شود.  بنابراین به گفته 
این کارشناس اقتصادی در پی کاهش نسبی نرخ ارز 
هــم انتظار می رود قیمت کالاهایی که رقابت در آنها 
زیاد است راحت تر کاهش پیدا کند و قیمت کالاهایی 
هم که در تولید آنها رقابت نیســت کمتر کاهش پیدا 
کند.  وی افزود: برای مثال وقتی واردات ذرت، شکر، 
برنج و گوشــت بسیار انحصاری و رقابت در آن بسیار 
پایین اســت، انتظار می رود واردکننــدگان با وجود 
کاهش قیمت دلار قیمت این کالاها را کاهش ندهند 
و این در حالی اســت که ارز دولتی و امکانات دیگری 
دریافــت کرده اند؛ بنابراین هــر محصول دیگری هم 
که به عنوان ماده خام از ذرت، ســویا، گوشت و شکر 

استفاده می کند هم قیمتش پایین نمی آید. 

خبر

تالار  ســکانداران  همدلی| فاطمه آقایی فرد: 
شیشه ای خواب دیگری برای سهامداران بورس 
دیده انــد. خبرهای جدید حکایت از این دارد که 
از روز شــنبه هفته آینده، دامنه نوســان تغییر 
می کند؛ شــنبه بــود که رئیــس تازه نفس این 
سازمان، با اشــاره به این که دامنه نوسان از روز 
۲۵بهمن تغییر می کند، به رســانه ها گفت: »بر 
اساس مصوبه شورای عالی بورس، دامنه نوسان 
خرید و فروش ســهام منفی ۲درصد و مثبت 6 
درصد خواهد بود«. بــه گفته علی دهقان نبوی 
»تصمیمات شورا پس از ۷۲ ساعت قابلیت اجرا 
دارد و بر همین اساس از روز شنبه هفته آینده، 
این تغییر اعمال خواهد شد«. شاخص کل بورس 
روز گذشته بعد از آنکه هفته های تقریبا یکپارچه 
سرخ پوشی را تجربه کرده بود، در واکنش به این 
تصمیم رنگ ســبزی بر تن کرد و بــا ۳۵ هزار 
واحد رشــد، به یک میلیــون و ۱۷۰ هزار واحد 
پاگذاشــت. در کنار تغییر رنگ چراغ های تالار 
شیشه ای اما، بازار اظهارنظرها درباره تغییر دامنه 
نوسان نیز از یک شب قبل، یعنی از شب شنبه، 
داغ شــده بود و اظهارنظرهای متفاوتی از سوی 
کارشناسان و فعالان با تجربه بازار مطرح می شد. 
حالا امــا از آنجایی که مثل خیلی از تصمیمات 
دیگر اقتصادی و البته بازار ســهام، این تصمیم 
یک شــبه روی کار آمده، بسیاری از این موضوع 
اظهار نگرانی می کنند و باور دارند که این قوانین 
وضع شــده طی ۲۴ســاعت که بدون هیچ گونه 
توضیحی از ســوی ســکانداران بورس روی کار 
آمده و درباره آن به سهامداران شفاف سازی انجام 
نشده، بی شــک بار صف های فروش در روزهای 
آینده را ســنگین تر می کند. از آنجایی که تجربه 
همواره ثابت کرده که عمر تغییرات سیاست های 
تالار شیشه ای به یک هفته قد نمی دهد، خیلی ها 
از رفتار هیجانی سهامداران هراس دارند و نگران 
وضعیت کلی شاخص بورس در هفته های آینده 
هستند. انگار دســتکاری بازار، تبدیل به یکی از 
سیاست های همیشگی مسئولان این بازار شده 
تا القای هراس و هیجان به بورس تمامی نداشته 
باشد؛ از عرضه آبشاری ســهام عدالت گرفته تا 
ســرکوب قیمت نمادهای شاخص ساز و فروش 
صندوق هــای دولتی برای جبران کم وکاســت 
بودجه، همه این ها در کنار یکدیگر بی شــک در 
حرکت طبیعی شــاخص کل بــورس تاثیرگذار 
بوده و حالا تغییر دامنه نوسان می رود تا هیجان 
دیگری را به این بازار تحمیل کند؛ سفته بازی را 
رواج دهد و شــاید ترس بیشتری در بازار نزولی 
اعمال کند. گویی بازار سهام تا می خواهد با یک 
تغییر جدید کنار بیاید و هیجانش فروکش کند، 
تغییر بعدی از راه می رسد و به این ترتیب همواره 
شاهد سنگین تر شدن صف های فروش یا عرضه 
در این بازار هســتیم. این سیاست های یک شبه 
در حالی روی کار می آید که مهمترین و شــاید 
تنهاترین وظیفه ســازمان بورس و اوراق بهادار، 

نظارت بر وضعیت کلی بازار است. از سوی دیگر 
فراهم آوردن زیرساخت های مناسب و در کل بر 
اساس قانون، صیانت از حقوق سهامداران نیز به 
عهده این سازمان است، اما بعید به نظر می رسد 
با رفتارهای سلیقه ای و تصمیمات یک شبه، این 
ســازمان در انجام وظایف خــود به خوبی بتواند 

عمل کند. 
 تغییر دامنه نوســان اثر محرکی بر بازار 

دارد
هر چه که هســت، حالا تغییر دیگــری در راه 
اســت و شــاید تا چند هفته یا چند روز آینده 
دامنه نوسان قیمت از مثبت و منفی ۵ به مثبت 
6 و منفی ۲ تغییر کند. این که چه پیوست های 
کارشناســی برای ماجرای این سیاست ضمیمه 
شده، خود ســوال مهمی است که پاسخی برای 
آن وجود ندارد. برخی می گویند یکی از مهم ترین 
نکات منفی این تصمیم این است که در صورتی 
که حقوقی ها بخواهند بازار را منفی کنند، این بار 
مدت زمان بیشتری طول می کشد تا بازار از حالت 
اصلاح خارج شده و به حالت قبل برگردد، بنابراین 
یک حالت فرسایشی در وضعیت کلی بازار ایجاد 
می شود. کامران قزل گل درباره تاثیر این تصمیم 
بر وضعیت کلی بــازار این طور بــه »همدلی«، 
توضیح می دهــد: »این ادعا که حقوقی ها بازار را 
منفی می کنند، به نظر می رسد چندان با واقعیت 
تطابق نــدارد، اما اگر واقعــا حقوقی ها بخواهند 
صف فروش یا خرید تشکیل دهند، تغییر دامنه 
نوسان محلی از اعراب ندارد«. این کارشناس بازار 
ســرمایه در ادامه توضیحات خود به »همدلی«، 
گفــت: »با تغییر دامنه نوســان از ۵ به ۲درصد، 
پایان زمان اصلاح ســهم به زمان بیشتری نیاز 
دارد، این حرکت باعث می شود نسبت ریسک به 
ریوارد، کاهش یابد، اگرچه تغییر دامنه نوسان به 

۲ درصد محرکی برای رشــد سهام است، اما در 
کل این محرک رشد دوام چندانی ندارد، یکی از 
دلایل سبز شدن شاخص در روز یکشنبه در واقع 
همین اثر محرکی این قانون بود؛ قانونی که معلوم 
نیست به مرحله اجرا برسد یا نه؟ حتی در صورت 

اجرا معلوم نیست چقدر دوام بیاورد؟ 
 مشکل بازار سرمایه دامنه نوسان نیست

در ماه هــای اخیر خروج پول از بورس، شــدت 
بیشــتری گرفتــه اســت. اواخر مــرداد همین 
امســال بود که هــزار و ۲6۴ میلیــارد تومان از 
پول ســرمایه گذاران حقیقی از بازار خارج شد؛ 
تصویری که از ۱۴ دی ۹۸ در بازار ســهام تکرار 
نشــده بود. روند خروج نقدینگی با افزایش ترس 
و بی اعتمادی بــه بازار ادامه یافت و بر اســاس 
برآوردها، در آذر امســال کــه خالص ورودی به 
بورس منفی بود، با خروج 66۵ میلیارد تومان پول 
حقیقی همراه شد. اواخر دی نیز روند خروج پول 
از این بازار ادامه یافت؛ به طوری که در معاملات 
۲۴ دی امسال، ۲ هزار و ۳۱ میلیارد تومان پول  
حقیقی از بورس خارج شد که بالاترین رقم از ۲۵ 
آذر تاکنون بود. رکــورد خروج پول از بورس هر 
روز شکســته شد تا جایی که در ۲۹ دی امسال، 
یکی از اعضای شــورای عالی بــورس نیز به این 
موضوع واکنش نشــان داد؛ سعید اسلامی بیگلو، 
به ایلنا گفت: »در چند روز اخیر شــاهد خروج 
نقدینگی از این بازار به دلیل ریزش های متوالی 
شاخص بودیم که بخشی از این ریزش ها، واکنش 
به کاهش احتمالی قیمت ارز است«.  او گفته بود: 
»آمارهایی که از متغیرهایی مانند خروج سرمایه 
گفته می شود دقیق نیستند چراکه فقط ورود و 
خروج کارگزاری ها محاسبه می شود و تا ورودی و 
خروجی صندوق ها را مد نظر قرار نمی دهند. بنا بر 
این تحلیل بر روی این اعداد شاید صحیح نباشد 

اما به هر حال ایــن ورودی و خروجی ها، روند را 
در بازار نشــان می دهند«. هرچند که آمارهای 
دقیقی در این باره وجود نــدارد، اما به هر حال 
فشار فروش و روند نزولی بازار طی چند ماه اخیر 
حکایت از خروج پول ســنگین از این بازار دارد. 
نکته قابل توجه، درآمد دولت از بورس است که به 
گفته کارشناسان، به معنای خروج پول سنگین 
از بازار ســرمایه اســت؛ چند وقت پیش بود که 
وزیر اقتصاد در این باره گفت: »هر سال هزار هزار 
میلیارد تومان  باید تامین مالی اقتصادی داشــته 
باشــیم، که باید ۵۰درصد آن در بازار ســرمایه 
محقق شــود، با افتخار می گویــم که در ۱۰ ماه 
امسال ۵۰۰ هزار میلیارد تومان در بازار سرمایه 
تامین مالی شده است«.  این خروج های سنگین 
نقدینگی بی شک جای دیگری از اقتصاد را برای 
خراب کردن نشانه گرفته اند؛ از بازار مسکن گرفته 
تا خودرو، ارز و ســکه که همه این ها در تحمیل 
تورم مضاعف نقش پررنگی دارند. قزل گل با اشاره 
به خروج پول های ســنگین از بازار طی چند ماه 
اخیر به »همدلی« گفت: »شاید در روزهای آینده 
نیز در پاســخ به این اثر محرکی شــاخص کل 
روند صعودی داشــته باشد، اما در کل این تاثیر 
ماندگار نیســت، چرا که مشکل بازار سرمایه ما 
اصلا دامنه نوسان نیست، بلکه مشکل ما کمبود 
نقدینگی است که خروج آن از بازار شدت گرفته 
است«. این کارشناس بازار سرمایه در ادامه افزود: 
»امسال با ورود نقدینگی سنگین به بازار سرمایه، 
می توانست نقطه عطف بورس ما باشد، اما با ایجاد 
فضای بی اعتمادی، این نقطه عطف هرگز حاصل 
نشــد و سرمایه های مردم خارج شدند و به دیگر 

بازارها کوچ کردند«.
 دامنه نوسان در کشورهای دنیا

این کارشناس در ادامه با مقایسه وضعیت دامنه 

نوسان در ایران و دیگر کشورهای جهان این طور 
به »همدلی« توضیح داد: »دامنه نوسان در برخی 
از کشــورهای دنیا وجود دارد، در این کشــورها 
اما وضعیت فرق دارد، بــه این صورت که وقتی 
دامنه نوســان ۵ درصد در نظر گرفته می شود، 
وقتی سهمی در صف خرید یا فروش است، برای 
جلوگیری از ایجاد هیجان این سهم در روزهای 
آینده، دامنه نوسان از ۵ درصد مثلا به ۱۰درصد 
تغییر می کند تا هیجان ســهم به روزهای آتی 
منتقل نشود؛ یعنی به عنوان مثال وقتی سهمی 
در صف خرید یا فروش باقی ماند، دامنه نوســان 
تغییر می کند تا در روزهای بعدی هیجان از بین 
برود«. بــه گفته قزل گل: »در بورس چین دامنه 
نوســان وجود ندارد، اما برای این که سهم کشف 
قیمت شــود، دامنه در نظر گرفته می شــود، در 
ترکیه دامنه نوسان ۱۰ درصد است و بازار خیلی 
ســریع به تعادل می رسد«. این کارشناس افزود: 
»اگر یک سهمی قرار باشد ۲۰درصد اصلاح کند 
با ۵ درصد دامنه نوســان ۴ روز کاری زمان لازم 
است تا این اصلاح تمام شود، اما با ۲ درصد شاید 
۱۰ تا ۱۲روز کاری زمان مورد نیاز باشــد برای 

اتمام اصلاح«. 
قزل گل در جمع بندی گفت: »کشــورهای دنیا 
در کل دو نوع اقتصاد دارند؛ کلاسیک و آزاد؛ در 
اقتصاد کلاسیک، دخالت معنایی ندارد، بازار رها 
می شود تا خودش درست شود، در این اقتصادها 
دولت فقط نقش کنترل وضعیــت پایه را دارد، 
یعنی کنترل وضعیت مالیات و اصلاح زیربناها، در 
این اقتصادها بدون دخالت دولت، بازار راه خودش 
را می رود و وضعیت خود را درست می کند، چرا 
که همواره خواسته شرکت ها و مردم پیشرفت و 
رشد اســت که در نهایت به آن دست می یابند، 
اما در اقتصاد آزاد، دولت گاهی دخالت می کند، 
البته دخالت مثبت، به این صورت که بسته های 
محرک به بازار تزریق می شود، در این اقتصادها 
یک ســری المان های کلان وجود دارد که دولت 
در تنظیــم آن ها نقش دارد«.  این کارشــناس 
اقتصادی در ادامه افزود: »به همین دلیل اســت 
که نوســان در این اقتصادها خیلی وجود ندارد، 
مثــلا در ژاپن دولت در بازار پول دخالت می کند 
تا نرخ پول این کشــور به آن نرخی که مد نظر 
دولت اســت برســد که با تزریق پول ارزش این 
واحد پولی را حفظ می کند، بنابراین نوســان در 
این کشــورها نقشی ندارد، اما وضعیت اقتصادی 
کشور ما اصلا معلوم نیست به چه صورتی است؛ 
آزاد است یا بسته، به این دلیل که بانک مرکزی ما 
مستقل نیست، بنابراین نوسان با شدت بیشتری 
جریــان دارد، در هر صورت به نظر می رســد در 
صورت اجرای تصمیم تغییر نرخ دامنه نوســان، 
بازاری که بیمار شده، کمی بهتر شود، البته نباید 
اجازه می دادیم که بازار به اینجا برسد، اما حالا که 
رســیده باید مانند بیماری که نیاز به دارو دارد با 
آن برخورد کرد تا شاید اوضاع کمی بهتر شود«. 

در گفت وگوی »همدلی« با کامران قزل  گل، کارشناس بازار سرمایه، ارزیابی شد

بیم و امید تغییر دامنه نوسان بورس 

همدلی|  پایگاه تحلیلی بلومبرگ به نقل از چهار منبع آگاه 
گزارش کرد که دولت بایدن به عنوان بخشــی از تلاش برای 
بازگشت به برجام به دنبال راه هایی برای کاهش فشار اقتصادی 
ایران بدون لغو تحریم های کلیدی اســت. از جمله گزینه های 
ایالات متحده برای رســیدن به این مقصود حمایت از اعطای 
وام صندوق بین المللی پول به تهــران برای مقابله با ویروس 
کرونا و کاســتن از تحریم هایی اســت که انتقال کمک های 
بین المللی ضدکرونایی به ایران را دشوار کرده اند. این اقدامات 
می تواند بر اساس موازین انسان دوستانه توجیه شود. منابع آگاه 
گفته اند که جو بایدن همچنین می تواند با یک دستور اجرایی، 
تصمیم دونالد ترامپ برای خروج از برجام را لغو کند، اما تعلیق 
تحریم های نفتی در حال حاضر چندان مدنظر دولت نیست. 
به باور کارشناســان، اساسا صنعت پتروشیمی کشور به دلیل 
حجم، تنوع و گستردگی محصولات و فرآورده هایش و نیز به 
واســطه میزان بالای خریداران خارجی تحریم پذیر نیست، بر 
همین اســاس گفته می شود برای مقابله با اثرات تحریمی، به 
هر میزان که ما به سمت تحقق هر چه بیشتر صنایع تبدیلی 
پیش رویم و بتوانیــم محصولات اولیه را به محصولات نهایی 
متنوع تبدیل کنیم، میزان آسیب پذیری صنایع پتروشیمی از 
تحریم های ایالات متحده آمریکا کاهش پیدا خواهد کرد، ضمن 
آنکه درآمدهای ارزی کشور نیز رشد چشمگیری پیدا خواهد 
کرد. بنابراین ما هیچ راهی جز پیگیری صنایع تبدیلی و افزایش 
محصولات متنوع با ارزش افزوده بیشتر نداریم. در همین راستا، 
روز گذشــته وزیر نفت گفت: »صنعت پتروشیمی در جهش 
دوم و سوم هم با تحریم روبه رو بود و پتروشیمی ها تحریم پذیر 

هستند اما کارکنان و مدیران پتروشیمی با مجاهدت و فداکاری 
تحریــم را دور زدند«. به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی، بیژن زنگنه وزیر نفت دیروز )یکشنبه، ۱۹ 
بهمن ماه( پس از بازدید از سالن ۳۸ در جمع خبرنگاران درباره 
این که آیا با توجه به تحریم جهش چهارم صنعت پتروشیمی 
دست یافتنی است، اظهار کرد: »صنعت پتروشیمی در جهش 
دوم و سوم هم با تحریم روبه رو بود، جهش چهارم هم در همین 
دوره آغاز می شود، سه مجتمع بزرگ در عسلویه تعریف شده 
که دو مجتمع در عســلویه و خوراک آن نیز ترکیبی است، ما 
به زندگی در شــرایط تحریم عادت کردیم«. وزیر نفت درباره 
این که بارها عنوان شده صنعت پتروشیمی تحریم ناپذیر است 
آیا چنین موضوعی صحت دارد، افزود: »این حرف ها بیشــتر 
شعاری بوده و پتروشیمی تحریم پذیر است. آن دسته از افرادی 
که عنوان می کنند پتروشیمی تحریم ناپذیر است به این دلیل 
است که می خواهند فداکاری و زحمات افراد مجاهدی را که در 
این صنعت کار می کنند نادیده گیرند. همه موارد تحریم پذیر 
است، کارکنان و مدیران با مجاهدت و فداکاری تحریم را دور 
زدند. آمریکایی ها در هیچ بخشی برای ما کم نگذاشتند«. زنگنه 
در پاســخ به پرسشــی درباره این که چه تضمینی وجود دارد 
دولــت آینده طرح هایی را که عملیات اجرایی آنها در ماه های 
پایانی این دولت آغاز شده از جمله طرح پتروشیمی اسلام آباد 
غــرب را انجام دهد، گفت: »این طرح ها مصوب دولت اســت 

و منابعش تأمین شــده است. ما نمی توانیم با توجه به این که 
چند ماه از عمر دولت کنونی باقی مانده است کشور را تعطیل 
کنیــم«.  وی ادامــه داد: »ما تا آخرین روزی که مســئولیت 
داریم به وظیفه قانونی خود بدون هیچ کوتاهی و تنازلی عمل 
می کنیم. خطر واقعی این اســت که بگوییم با توجه به این که 
ماه های پایانی دولت اســت، کاری انجام ندهیم، کارمان را با 
قدرت انجام می دهیم و ان شــاء الله دولت های آینده هم کار را 
ادامه می دهند«.  وزیر نفت درباره این که چند درصد تجهیزات 
پتروشیمی در داخل کشور ساخته می شود، پاسخ داد: »بیش 
از ۸۰ درصد تجهیزات ثابت صنعت پتروشیمی همانند بخش 
بالادســتی صنعت نفت در داخل کشور ســاخته می شود«.  
زنگنه درباره این که آیا افت فشــار گاز در شهرهای شمالی را 
تایید می کنیــد، اظهار کرد: »هم اکنون روزانه ۱۰۴۰ میلیون 
مترمکعب گاز خام در کشور تولید می شود و بالاترین رکوردهای 
تاریخی تولید گاز کشور ثبت شده است. البته اعلام این عددها 
به معنی این نیســت که مردم صرفه جویی نکنند چون اساسا 
اسراف خوب نیست. کاهش یک درجه مصرف کمک می کند 
ما راحت تر شــبکه را مدیریت کنیــم. بهرحال من نگران گاز 
شهری و خانگی نیســتم«.  وی به این پرسش که انتظار این 
اســت که اوپک پلاس در نشســت بعدی خود سقف تولید را 
 افزایش دهد، گفت: باید ببینم که در جلسه چه اتفاقی می افتد.

وزیر نفت درباره این که به چه میزان سرمایه گذاری نیاز است تا 

ایران سطح تولید نفت خود را به قبل از تحریم ها برساند، افزود: 
»من همچنان در مورد تحریم ها صحبت نمی کنم«. زنگنه به 
این پرسش که آیا ایران سیگنالی مبنی بر نگرانی اعضای اوپک 
از افزایــش تولید نفت ایران دریافت کرده اســت، گفت: »من 
چیزی ندیدم«.  وی درباره این که، شــنیده شده است دولت 
طرحی برای تخفیف نرخ خوراک پتروشــیمی ها و پالایشی ها 
تدوین کرده اســت آیا آن را تایید می کنیــد، افزود: هرگونه 
تخفیف اضافی برای خوراک پالایشگاه ها نیاز به مجوز قانونی 
دارد کــه این مجوز را هم مجلس بایــد بدهد. از جانب دولت 
پیشنهادی مبنی بر تخفیف خوراک به مجلس ارائه نشده است.

وزیر نفت در پاسخ به سوال خبرنگاران مبنی بر این که اعدادی 
که درباره افزایش صادرات نفت ایران در مجلس اعلام شــده 
اســت را تایید می کنید، گفت: »هیچ عــددی را در این مورد 
تایید نمی کنم«.  زنگنه درباره معافیت تحریمی ایران در پروژه 
میدان نفت و گاز رام در دریای شمال گفت: »ما در این میدان 
سهامدار هستیم. تولید این میدان در انگلیس مصرف می شود«. 
وزیر نفت درباره افزایش قیمت مواد اولیه خوراک صنایع پایین 
دستی هم گفت: »هیچ دولتی هم نمی تواند در قیمت گذاری 
دخالت کند و تنها فســاد و رانت به همراه دارد. وقتی قرار شد 
دولت در زنجیره قیمت گذاری دخالت نکند، تا آخر هم نباید 
دخالــت کند و آن را به قواعد بــازار واگذار کند، فقط این که 

رقابت باشد و رانت نباشد«.  
گفتنی اســت، وزیر نفت دیروز از ســالن ۳۸ نمایشگاه ایران 
پلاست که فعالان بخش پلاستیک در آن حضور دارند بازدید 

کرد.

وزیر نفت در جمع خبرنگاران :
آمریکایی ها در هیچ بخشی از تحریم کم نگذاشتند 
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 ادای احترام چهره های   هالیوودی 
به کریستوفر پلامر

اعلام خبر درگذشــت  از  اندکی پــس  همدلی| 
چهره هــای  از  شــماری  پلامــر،  کریســتوفر 
مطرح   هالیــوود از کارگردان ها تــا بازیگرانی که با 
وی در فیلم های مختلف همکاری کرده بودند، یاد 
وی را گرامی داشــتند. به نقــل از ددلاین، جولی 
اندروز بازیگر نقش مقابل کریستوفر پلامر در فیلم 
»اشک ها و لبخندها« یکی از اولین بازیگرانی بود 
که به این خبر واکنش نشان داد و با صدور بیانیه ای 
گفت: دنیا امروز یک بازیگر تمام عیار را از دســت 
داد و من یک دوســت گرامی را. خاطرات کارهای 
مشترکمان و همه شوخ طبعی ها و شادی ای را که 
در طول ســال ها با هم داشتیم ارزشمند می دانم. 
قلب مــن با همســر دوست داشــتنی او آیلین و 

دخترش آمانداست.
گرچــه پلامر اغلب ابراز تاســف می کرد که بیش 
از همــه برای بــازی در فیلم »آوای موســیقی« 
شناخته می شــد، تد چاپن رییس سازمان راجرز 
اند همراستاین یادآوری کرد که این بازیگر برنده 
اسکار میراثی بزرگ از خود به جای گذاشته است 

که از آنها نیز بسیار یاد می شود.
از فیلمســازانی که با وی همــکاری کرده بودند، 
ریدلی اســکات بود که بلافاصله یاد وی را گرامی 

داشت وبه او ادای احترام کرد.
اســکات کارگردان »همه پول هــای دنیا« گفت: 
کمتر از دو سال قبل شــانس همکاری با او را به 
دســت آوردم و تجربه ای شگفت انگیز رقم خورد. 

به آیلین تسلیت می گویم. دلتنگش خواهیم شد.
هلــن میرن بازیگر برنده اســکار نوشــت: افتخار 
بزرگی داشــتم که در فیلم »آخرین ایستگاه« که 
برای بازی در نقش تولســتوی نامزدی اســکار را 
کســب کرد، در کنارش بازی کــردم. او به معنی 
واقعی کلمه هم یک انسان و یک بازیگر قدرتمند 
بود. او بازیگری با معیارهای اخلاقی قرن نوزدهم 
بود و به حرفه خود تعهد داشــت. هنر وی کامل 
بــود، تئاتر برایش یک امر ثابــت بود و مهمترین 
انگیزه وی برای کار تعامل با قصه و روایت بود. او 
نترس، پرانرژی، شــجاع، آگاه، حرفه ای و همه آن 
چیزهایی بود که یک بازیگر می تواند باشــد. یک 

بازیگر بزرگ به معنای واقعی.
دنیل کریگ که با پلامر در یکی از آخرین فیلم های 
وی یعنی »چاقوهــا بیرون« همکاری کرده بود با 
صدور بیانیه ای نوشــت: با شنیدن این خبر عمیقاً 
غمگین شدم. کریستوفر پلامر یک انسان دوست 
داشتنی و فروتن بود. واقعاً خوش شانس بودم که 
فرصــت همکاری با وی را پیدا کردم. حضور او در 
آنجا به معنی یک شادی ناب بود. قلبم با خانواده 

و عزیزانش است.
کریس اوانز هم کــه در »چاقوها بیرون« با پلامر 
بازی کرده بود در صفحه توئیترش نوشــت: یکی 
از خاطرات خوش من از »چاقوها بیرون« نواختن 
پیانو با هم در خانه ترومبلی در میان برداشت های 
فیلم بود. او یک مرد دوست داشــتنی و استعدادی 

افسانه ای بود.
دیگــر همکاران پلامر در ایــن فیلم از جمله آنا د 
آرماس، دون جانوسن و کارگردان رایان جانسون 

نیز یاد وی را گرامی داشتند.
رایان جانســون کارگردان این فیلم نوشــت: در 
آرامش بیارام کریســتوفر پلامر، یک اسطوره زنده 
که هنرش را دوست داشت و یک جنتلمن واقعی 

بود. خوشبخت بودم که با او همکاری کردم.
ادگار رایــت کارگردان بریتانیایی با به اشــتراک 
گذاشــتن تصویری از فیلم »اشک ها و لبخندها« 
که وی دارد پرچم نازی ها را پاره می کند؛ نوشت: 

حالا چه کسی نجاتمان می دهد؟
جوزف گــوردن لوی بازیگر نوشــت: کریســتفر 

پلامر… یکی از بهترین ها.
تیلر   هاکفــورد کارگردان نیز یادی از فیلم »دولورس 
کلیبورن« و نقش آفرینی پلامر در ســال ۱۹۹۴ در 
این فیلم کرد و گفت: پلامر همه ترفندهای بازیگری 
در کتاب ها را می دانســت و حتــی خیلی از آنها در 
کتاب ها هــم نیامده اند. وقتی داشــتیم »دولورس 
کلیبــورن« را با وی با بــازی کیتی بیتس و جنیفر 
جیسون لی می ساختیم خیلی به من سخت گذشت 
و از طراح لباســم خواســتم تا یک لبــاس قدیمی 
منطبق با شــخصیت نقش کریس پیدا کند. او سه 
چهار لباس وحشــتناک انتخاب کــرد، اما او هر بار 
مانند یک شخصیت میلیون دلاری به نظر می رسید. 
خلاصه از طراحم پرســیدم نمی شود چیزی بدهی 
بپوشد که شــبیه یک پلیس شلخته قدیمی باشد؟ 
او با ناامیدی گفت بدترین لباس هایی را که می شــد 
انتخاب کرده اســت. اینجا بــود که کریس جلو آمد 
و به آرامــی گفت: »تیلور با ایــن لباس ها بد دیده 
نمی شــوم. اما بگذار کاری بکنم که همه چیز عوض 
شود. دماغم را می شکنم«. ما گیج و متحیر ایستاده 
بودیم کــه او وارد تریلر آرایش شــد و با یک مداد 
ابرو روی بینی بی نقصش یک خط کشــید. بلافاصله 
چهره او عوض شــد و به یک شــخصیت عبوس در 
لباسی قدیمی و گشاد بدل شد. صورت او آزاردهنده 
و شبیه شاهین شــده بود و این همان تصویری بود 

که من از بازرس جان مکی داشتم.

داوری جشنواره بین المللی عکس 
سلامت روان آغاز شد

همدلــی| دبیــر ششــمین جشــنواره بین المللی 
عکس ســلامت روان از آغاز داوری آثار رســیده به 
این جشــنواره خبــر داد. به نقــل از روابط عمومی 
جشــنواره عکس ســلامت روان، محمدرضا صائینی 
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی زنجان و دبیر 
ششمین جشــنواره بین المللی عکس سلامت روان 
اظهار کرد: با پایان مهلت ارسال آثار به این جشنواره، 
حــدود ۳۰ هزار قطعه عکس از ۴ هزار عکاس ایرانی 
و خارجی در جشــنواره ثبت شد و در چند روز اخیر 
کار داوری این آثار آغاز شــده اســت. او بیان کرد: 
رومن نرو از لوگزامبورگ )رئیس پاتروناژ ســرویس 
فیاپ(، کریســتف   هاملمان از آلمان )نماینده سازمان 
جهانی بهداشت در ایران(، احمد البوسعیدی از عمان 
)رئیس PSO(، خالد ســعید از پاکســتان )مشاور 
سلامت روان و اعتیاد در EMRO(، احمد حاجبی 
)مدیر کل دفتر ســلامت روانــی، اجتماعی و اعتیاد 
وزارت بهداشت(، محمدرضا صائینی )معاون بهداشت 
دانشــگاه علوم پزشکی اســتان زنجان(، محمدرضا 
چایفروش، مســعود زنــده روح کرمانی و حمیدرضا 
بازرگانی آثار ششمین جشــنواره بین المللی عکس 
ســلامت روان را در ســه بخــش داوری می کنند. 
صائینی با اشــاره به  این که هنرمندان از ۸۱ کشــور 
آثار خود را برای حضور در این رویداد ارسال کردند، 
گفت: در ششمین دوره جشنواره مشارکت عکاسان 
خارجی بیش از عکاســان ایرانــی بود به گونه ای که 
۵۸ درصد شــرکت کنندگان، عکاسان خارجی و ۴۲ 
درصد عکاســان ایرانی بودند و این نشــان می دهد 
جشــنواره در ابعاد بین المللی کاملًا شناخته شده و 
مخاطب مناسب و قابل توجهی کسب کرده است. او 
افزود: این جشنواره با ایجاد بستری جهت هم افزایی 
و هم فکری از منظر دیدگاه های متنوع فرهنگی قصد 
دارد با افزایش آگاهی عمومی در زمینه سلامت روان 
و حســاس کردن جامعه موجب ارتقای سطح سواد 
سلامت روانی اجتماعی افراد و افزایش شاخص های 
ســلامت روان شود. ششمین جشــنواره بین المللی 
عکس ســلامت روان در ســه بخش با موضوع آزاد، 
موضوع ســلامت روان و موضوع کووید ۱۹ )کرونا(، 
برگــزار می شــود و در مجموع ۹ هزار یــورو جوایز 
نقــدی دارد. ششــمین دوره جشــنواره بین المللی 
عکس ســلامت روان با هدف افزایش آگاهی سلامت 
روان جامعــه با اســتفاده از هنر عکاســان ایران و 
جهان و به منظــور بازآفرینی و ارائه مؤثر موضوعات 
روان شناختی، توسط دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشــتی درمانی زنجان، با حمایت دفتر ســلامت 
روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشــت و سازمان 
جهانی بهداشت و با همکاری کلوپ عکس فوکوس، 
نمایندگی فدراسیون بین المللی هنر عکاسی )فیاپ( 
در ایران و با مجوز وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 

برگزار می شود.

تفاهم همکاری جشنواره فجر و 
فستیوال بارسلون امضا شد

همدلی| مدیر بخش بین الملل ســی و ششــمین 
جشــنواره موســیقی فجر از امضای تفاهم نامه این 
رویداد با فســتیوال موسیقی بارســلون اسپانیا برای 
همکاری   هــای دو طرفه خبر داد. بــه نقل از روابط 
عمومی ســی و ششمین جشــنواره موسیقی فجر، 
اردوان جعفریــان مدیــر بخــش بین الملل ســی  و 
ششمین جشنواره موســیقی فجر گفت: طی رایزنی 
که برای دعوت از هنرمندان خارجی برای حضور در 
بخش بین الملل ســی و ششمین جشنواره موسیقی 
فجر داشــتیم، با فســتیوال موســیقی بارسلون که 
یکی از فســتیوال های شناخته شده در اسپانیا است 
تفاهمی را امضا کردیم که بر اســاس آن دو طرف در 
طول ســال هنرمندان کشورشان را در مناسبت های 
فستیوالی و غیرفســتیوالی به کشور دیگر بفرستند 
و برای حضورهنرمندان موســیقی ایران در اسپانیا و 
هنرمندان آن کشــور در ایران تفاهم شد. جعفریان 
ادامــه داد: در اولین قدم از ایــن تفاهم و مجموعه 
همکاری پذیرای اجرای یــک هنرمند کوبایی مقیم 
اسپانیا هســتیم. در دوران پســاکرونا نیز در حوزه 
موسیقی آواز شرق و موسیقی مناطق ایران اجراهایی 
را به دعوت این فســتیوال برگزار خواهیم کرد. مدیر 
بخش بین الملل سی و ششمین جشنواره بین المللی 
موســیقی فجر گفت: ضرورت دارد که جشــنواره به 
صــورت یــک دروازه فرهنگی دیده شــود.  این که 
جشــنواره صرفاً واردکننده ایــده و هنر طرف مقابل 
باشد کافی نیســت و باید امکان تبادل با مخاطبان 
و هنرمندان به صورت دوســویه در آن وجود داشته 
باشد. این یک کارکرد مناسب برای جشنواره ها است 
که ما هم تلاش می کنیم جشنواره فجر در سال های 

آینده به این سمت حرکت کند.

رویداددریچه

همدلی| علی نامجو:  در هفته ای که گذشت 
دومین چهره نامدار فوتبال ایران که چهره ای 
هنــری هم پیدا کــرده بود، هم بــه رفیق و 
دوســت قدیمی اش پیوست و بعد از چند روز 
مبارزه با ویروس کرونا روی تخت بیمارستان 
درگذشــت. مهرداد میناونــد و علی انصاریان 
دو چهــره محبــوب فوتبال ایــران بودند که 
حتماً رفتن شــان در این دوران به محبوبیت 
آن هــا اضافه کرد و باعث شــد بســیاری از 
طرفداران شــان کــه در دوران حضور این دو 
در زمیــن فوتبال با آن ها خاطره داشــتند و 
حتی کســانی که در آن سال ها هنوز به دنیا 
هم نیامــده بودند، در صفحات مجازی شــان 
از این دو ستاره ســال های دور زمین فوتبال 
و چهره سرشــناس رســانه در این دوران یاد 
کنند و با انتشــار عکس یــا فیلمی مربوط به 
این دو فوتبالیســت کهنه کار سعی کنند در 
خیل عزاداران آنــان قرار بگیرند. این که یک 
کشــور با آدم یا آدم هایی تا این حد احساس 
نزدیکی کنند که بخواهند به درگذشت شــان 
این طور واکنش نشان بدهند، فقط محدود به 
کشور ما نیست و بارها و بارها دیده ایم با مرگ 
یک ستاره عالم ورزش، موسیقی یا سینما در 
سراســر دنیا موجی از پیام هــا به راه افتاده و 
بسیاری تعجب و تأثر خودشان را به این شیوه 
نشان داده اند. در این شــرایط اما رسانه های 
حرفــه ای با مردمــی که به فضــای مجازی 
دسترســی دارند و می توانند هر محتوایی را 
که دوســت دارند منعکس کنند، ظاهراً باید 
تفاوت بنیادینی داشته باشند. فارغ از این که 
در طول دوران شــیوع ویروس کرونا در ایران 
هزاران نفر جان خودشان را از دست داده اند و 
حتماً اغلب آنان قهرمانان خانواده ها و دوستان 
خــود بوده اند و صرف نظر از  این که حتماً همه 
ما از درگذشت آدم هایی که می شناسیمشان 
بیشتر تحت تأثیر قرار می گیریم و رفتن شان 
برایمان خیلی خیلی متأثرکننده  تر از شنیدن 
خبر مرگ هفتاد یا هشــتاد نفر در روز است، 
اما سه نکته اساسی را باید در برخورد رسانه ها 
با مــرگ میناونــد عزیز و انصاریــان گرامی 
موردتوجه قرار بدهیم. به قول علیرضا بهرامی 
روزنامه نگار کهنه کار که ســال های سال است 
دارد در فضای ادبیات و شــعر نفس می کشد 
»آن تیم پزشکی که به هر دلیل و با هر نیتی، 
با وجود روندهای قطعی پزشــکی، ۸۰میلیون 
نفر را به آن شــکل، به عرصــه دعا و معجزه 
می کشــاند، آن روند را ایجاد می کند که مادر 
و دوســتان بیمار بنشــینند ویدئوهای از سر 
اجبار تولید کنند که »دعا کنید معجزه بشه«، 
نه فقط به تمــام باورهای دینــی، عقیدتی و 
عرفی مردم، بلکه به ماهیت »امید« در جامعه 

نیز خیانت کرده است.
-با این روند پیش آمده برای واکســن، هر فرد 
مشــهوری که پس ازاین براثر ابتلا به ویروس 
کرونــا از دنیا برود و به قــول فضای مجازی، 

شهید واکسن بشود، امنیت عمومی جامعه و 
ساختار حاکمیت، یک گام بیشتر به مخاطره 
می افتد. در این حجم انبوه پرداختن به اندوه، 
در حجــم انبوه خبررســانی دربــاره یکی از 
هزاران جان باخته بیماری همه گیر و در حجم 
پرشمار انتشار عکس های مادر علی انصاریان 
حین خاک ســپاری او، هیچ کس، هیچ کس به 
این فکر نمی کند، یا دست کم دراین باره حرف 
نمی زند که چه بلایی بر ســر شــرایط روحی 
هزاران نفری می آید که در بستر این بیماری، 

شرایط دشواری را می گذرانند.«
مسئولیت رسانه در ایجاد این موج ناامیدی تا 
چه حد است؟ آیا مخابره لحظه به لحظه وضع 
جسمانی دو بیمار که ریه آن ها بیش از هشتاد 
درصد با ویروس درگیر شده، آن هم کسانی که 
چهره های تأثیرگذاری در رسانه های رسمی و 

مجازی بوده اند، کار حرفه ای رسانه هاست؟ 
حتماً تولید محتوای زرد، می تواند به بیشــتر 
دیده شدن هر شــخص یا رسانه  کمک کند، 
اما گاهــی این دیده شــدن خطوط حرفه ای 
کار اهالی این حــوزه را زیر پا می گذارد و در 
آن صورت چنین رســانه ای اصلًا دیگر در این 
محدوده تعریف نمی شــود. این اتفاق از سوی 
خبرنگاران و روزنامه نگاران هم می تواند بیفتد 
و در طول ســال های گذشــته بارهــا و بارها 
افتاده. از یــاد نبرده ایم گزارش لحظه به لحظه 
حرکت آن خواننده معروف به سوی مرگ روی 
تخت بیمارســتان را که از طرف یکی از اهالی 
به اصطلاح رســانه در فضای رسمی و مجازی 
مخابره شــد تا لحظه ایســتادن قلب او. حالا 
هم در جشــنواره فیلم فجر که پیش تر درباره 
رعایت شــدن یا نشدن پروتکل های بهداشتی 
در آن نوشــته ایم و در طول چند روز گذشته 
کارگــردان نامداری همچون بهــروز افخمی 

با حضور بــدون ماســک در آن و البته بیان 
ســخنانی که به باور پزشکان نه در صلاحیت 
او بوده و نــه در تخصصش، اتفاق عجیبی رخ 
داده که به نظر نمی رســد تصادفــی یا اصلًا 

اتفاق باشد. 
بــه نقل از مهر؛ روز شــنبه در حین برگزاری 
نشست رسانه ای فیلم »خط فرضی«، به واسطه 
طرح سؤالی غیراصولی و غیرمنصفانه از سوی 
یکــی از حاضران در نشســت، گویی خاطره 
سه سال پیش تکرار شــد؛ پژمان جمشیدی 
خطاب سؤال فردی قرار گرفت که او را متهم 
به »تلاش برای دیده شدن به هر قیمت« کرد 
و فراتــر از آن ورودش به عرصــه بازیگری را 
محصول حضور در پارتی های شــبانه دانست! 
طرح این پرســش غیرحرفه ای و غیراخلاقی 
آن هم در فضای نشست رســانه ای جشنواره 
با واکنش محمود گبرلو مجری نشســت هم 
مواجه شــد، اما جنبه مهم تــر ماجرا کیفیت 

مواجهه پژمان جمشیدی با این پرسش بود.
جمشیدی که به وضوح همچنان از درگذشت 
دو دوست قدیمی خود مهرداد میناوند و علی 
انصاریان متأثر بود، در واکنش به این پرسش 
خاطره ای را مطرح کرد، او از خوشــحالی اش 
از خواندن مطلبــی مثبت درباره بازیگری اش 
گفت و  این که بلافاصله بعد از همین خبر بود 
که خبر تلخ درگذشــت علی انصاریان مخابره 
شد. جمشیدی همچون یک هنرمند حرفه ای 
در مقابــل این بی انصافی محرز، ترجیح داد از 
احوالات خود بگوید و  این که اساســاً زندگی 
این اندازه هم برایش اهمیت ندارد که بخواهد 

برای دیده شدن در آن کاری انجام دهد.
هرچنــد واکنــش جمعی اصحاب رســانه با 
تشــویق های اعتراضی نســبت به پرســش 
مطرح شده نشان داد این جنس »بی انصافی ها« 

)که آزیتا حاجیان بازیگر پیشکســوت حاضر 
در نشســت به حق نســبت به آن گلایه کرد( 
را نمی تــوان به جامعه رســانه تعمیم داد، اما 
ازاین دســت،  مباحثی  ای کاش محل طــرح 
جایی غیر از ویترین رسمی اصحاب رسانه در 

مهم ترین رویداد سینمایی کشور می بود.
از ســوی دیگر ایده ارســال ســؤال مکتوب 
در نشســت های رسانه ای جشــنواره من باب 
مدیریت این جنس حواشــی اســت؛ محمود 
گبرلــو در مقــام مجری نشســت، اما هم در 
خواندن ســؤال ارسالی که مشخص بود عاری 
از اصــول حرفه ای و اخلاقی اســت، مرتکب 
اشــتباه شــد و هم در مرحله بعد با دعوت از 
فرد سؤال کننده برای ایستادن و طرح شفاهی 
همان مواضع که متأسفانه بیش از قرائت متن 
مکتوب، فضای نشست را از فضای رسانه ای و 

حرفه ای دور کرد.
چــه بپذیریم و چــه نه، امروز کســی به نام 
پژمان جمشیدی به عنوان یکی از جدی ترین 
بازیگران سینمای ایران به جامعه معرفی شده 
و دارد کار حرفــه ای در ایــن زمینه را تجربه 
می کند. نکته مهم برای کســی که اهل رسانه 
و نقــد فیلم معرفی می شــود این اســت که 
بایــد بازی یک بازیگــر را موردنقد قرار بدهد 
و مثلًا بگوید از اینجای کار شــما خوشم آمد 
و از آنجایــش نه.  این که یک نفر بگوید شــما 
در فوتبال چیزی نشدید و حالا هم به سینما 
آمده اید برای دیده شــدن، اما دیده شدن به 
هر قیمتی خوب نیست و شاید راه های بهتری 
هم پیش روی شما برای رسیدن به این هدف 
باشــد، صدور یک حکم کلی است که نه نقد 
به حســاب می آید و نه سؤال. این یک رأی از 
جانب کسی اســت که ظاهراً از بازیگر شدن 

یک فوتبالیست عصبانی است، همین.

مروری بر رفتار اهالی رسانه در حوزه فرهنگ در چند روز گذشته 

چه کسی پژمان جمشیدی را عصبانی کرد؟

همدلی|  حســین شــهبازی که این روزها نمایش »بازگشت 
افتخارآمیــز مردان جنگ« را روی صحنه برده اســت، درباره 
استقبال تماشــاگران از اجرای این نمایش می گوید: استقبال 
تماشــاگران به عوامل گوناگونی وابسته اســت. این روزها نه 
تنها جشــنواره های فیلم و تئاتر فجر بر کم شــدن تماشاگرانِ 
نمایش های خارج از جشنواره اثرگذار است بلکه حتی اتفاقاتی 
مانند درگذشــت دو بازیکن فوتبال کشورمان به فاصله اندک، 

می تواند در این زمینه اثرگذار باشد.
او توضیــح می دهــد: هر روز تعــدادی از هم وطنــان خود را 
بــه دلیل ابتلا به کرونا از دســت می دهیم ولــی چون آنان را 
نمی شناسیم برای ما به عدد و رقم تبدیل می شوند، ولی وقتی 
دو بازیکن محبوب را که از سال ها پیش می شناختیم و با آنان 
خاطره داشــتیم، این چنین غم انگیز و با فاصله اندک از دست 
می دهیم، طبیعتا درگذشت آنان اثرگذارتر است. حتی کسانی 
که پیش از این چندان کرونا را جدی نمی گرفتند و آن را انکار 
می کردند، به این باور می رسند که این ویروس کشنده را باید 

جدی گرفت، چون دارد قربانی می گیرد.
شــهبازی خاطرنشان می کند: در خبرها آمده است که این دو 
بازیکن در یک برنامه شــرکت کرده اند و بعد از آن دچار کرونا 
شــده اند. عموما در استودیوها موارد بهداشتی رعایت می شود، 
ضمن  این که هر دو عزیز، جوان بوده اند، ولی کرونا نشان داده، 
پیر و جوان نمی شناسد و عملکردش در هر فردی، فارغ از سن 
و بیماری های زمینه ای، می تواند متفاوت باشد. همین موضوع 
سبب می شــود برخی از افراد، کرونا را جدی تر بگیرند و برای 

حضور در مکان های گوناگون محتاط تر عمل کنند.
او ادامه می دهد: ممکن اســت همین دســت به عصا شدن در 
تماشــاگران تئاتر هم ایجاد شــود و آنان نیز کمتر در سالن ها 
حضور پیدا کنند و این در حالی است که پروتکل های بهداشتی 

در تئاتر و سینما بیش از هر مکان دیگری رعایت می شود.
این کارگردان که برای سومین بار نمایشش را در دوران کرونا 
روی صحنه برده است، می گوید: بعد از دو بار تعطیلی، اجرای 
خود را از ۸ بهمن ماه آغاز کرده ایم و با وجود همه شــرایطی 
که توضیح دادم، باز هم میزان اســتقبال تماشاگران بد نیست 
و قرار اســت نمایش ما تا پایان ســال روی صحنه بماند تا هم 
چراغ سالن روشــن بماند و هم امید داریم که میزان استقبال 

تماشاگران به تدریج بهتر شود.

شــهبازی با یادآوری تعطیــلات پی در پی تئاتــر در مقاطع 
گوناگــون اضافــه می کند: در زندگــی هیچ چیــزی بدتر از 
بلاتکلیفی و بی اطمینانی نیســت. وقتی شما مدام با احتمالات 
ســرو کار دارید، ناخــودآگاه این موضوع، امنیت روانی شــما 
را به خطــر می اندازد. مثلا ما نمی دانیــم هزینه کنیم و برای 
نمایش مان تیزر بسازیم یا نه، چون ممکن است در همین چند 

روز آینده بار دیگر تئاتر تعطیل شود.
او می افزایــد: پیش از این هم اعلامِ تعطیلــیِ تئاتر به صورت 
هفتگــی، گروه های نمایشــی را خیلی اذیت کــرد و حتی در 
میان گروه ها دو دستگی ایجاد شده بود؛ برخی از اعضا طرفدار 
تعطیلــی اجرا بودنــد و بعضی دیگر علاقه مند بــه ادامه آن و 
همه اینها به گروه های نمایشــی و مجموعــه تئاتر ضربه های 
ســنگینی زد. این کارگردان با بیان  این که نزدیک به یک سال 
از ورود کرونا می گذرد، می گوید: مسئولان ما باید در این مدت 
دست شــان آمده باشــد که با وجود این ویــروس چگونه باید 
برنامه ریزی کنند. می توان بررسی کرد در مدت تعطیلی تئاتر 
و ســینما، آمار مبتلایان به کرونا چقدر تغییر کرده است و با 
ارزیابی این آمار می توان به یک نتیجه گیری رســید تا این دو 

قشر هم تکلیف خود را بدانند.
شهبازی به ایســنا تاکید می کند: در جهان امروز برنامه ریزی 
دقیق، حرف اول را می زند. نمی توانیم مدام با احتمالات زندگی 
کنیم بلکه نیازمند قطعیتی هســتیم که از نظــر روانی به ما 
آرامــش بدهد. فعالان تئاتر به اندازه کافی مشــکلات دارند. با 
این بی برنامگی ها، مشکل تازه ای برای آنان درست نکنیم. این 
کارگــردان که نمایش خود را در تالار انتظامی خانه هنرمندان 
ایران روی صحنه می برد، درباره رعایت پروتکل های بهداشتی 

در ایــن ســالن توضیح می دهد: از تیر ماه هــر زمان که تئاتر 
بازگشــایی شده، اجراها را دیده ام. در همه سالن ها، تب سنجی 
انجــام و فاصله گذاری اجتماعی رعایت می شــود و بعد از هر 
اجرا هم کل ســالن ضد عفونی می شود. به تماشاگران توصیه 

می شود که در سراسر اجرا ماسک خود را برندارند.
شهبازی اضافه می کند: در سالن ما هم همه این نکات رعایت 
می شــود. حتی اگر به احتمال یک درصد، نســبت به سلامت 
تماشاگر بی اعتنا باشــیم، به سلامت خودمان که توجه داریم. 
بنابرایــن قطعا همه تلاش مان را به کار می گیریم تا پروتکل ها 
رعایت شــود چراکه ابتلای یک بازیگر یا تماشاگر به کرونا در 
ســالن تئاتر، می تواند ضربه بزرگی به کل تئاتر کشــور بزند و 

دوباره سالن ها تعطیل خواهند شد.
او تاکید می کند: همانطور که گفتم بعد از ماجرای آن دو عزیز 
از دســت رفته، باور کرونا و پایبندی به امور بهداشــتی بیشتر 
شد ولی در سطح شــهر هم چنان وسایل حمل و نقل عمومی 
بسیار پر ازدحام هســتند، هم چنانکه پروتکل ها در بازارچه ها، 
در مجاورت دستفروش ها، رستوران ها و ... خیلی کمتر از تئاتر 
رعایت می شــود. اگر اصول بهداشتی در همه جا مانند تئاتر و 
سینما رعایت می شد، خیلی پیش از این می توانستیم کرونا را 

کنترل کنیم.
نمایش »بازگشــت افتخارآمیز مردان جنگ« نوشــته شهرام 
احمدزاده اســت که با تهیه کنندگی امیر دژاکام روی صحنه 
می رود. ابوالفضل جمشــیدی، حامد پورمحمد، عارف عباسی، 
علــی یعقوبی، بهار پوزش پور، ناصر عزتی، ســید علی افضلی، 
فائزه خانزاده، آیدا سرمســت، طاهر رجبی، ســید جواد آیت، 
حیــدر رحمت الهی، گــروه بازیگران این نمایش را تشــکیل 
می دهند و صدایِ نجمه صفایی، ســحر ســلیمان زاده نیز آنان 
را همراهی می کنــد. دیگر اعضای گروه اجرایی این نمایش به 
شرح زیر هســتند: طراح لباس: حسین شهبازی، طراح گریم: 
احمد نگهبان، طراح نور: امین مافی، طراح پوســتر و بروشور: 
امیر رجبــی، فیلمبردار: امین مافی، مهندســی صدا و تیتراژ: 
حســین صمیمی، ســاخت تیزر: امیر صالحــی، عکاس: مریم 
اصلانی، آیدا دژاکام ، ساغر خواجه امیری، روابط عمومی : ثریا 
تیموری، مجری طرح: موسســه اندیشه ماهان. این نمایش هر 
شب راس ساعت  ۱۸:۳۰ در ســالن انتظامی خانه هنرمندان 

به صحنه می رود.

حسین شهبازی؛ کارگردان نمایش»بازگشت افتخارآمیز مردان جنگ«:
درگذشت دو بازیکن فوتبال روی استقبال مردم از رویدادهای هنری اثر گذاشت



ایدرو در چهل و دومین سال انقلاب اسلامی

افتتاح خط جدید ریسندگی و آغاز عملیات اجرایی خط بافندگی شرکت گسترش صنایع بافت بلوچ

پروژه یابی در مناطق محروم و کمتر برخوردار

فاز 14 توسعه میدان گازی پارس جنوبی

حمایت از رسوخ فناوری های ایجادشده توسط شرکت های دانش بنیان

نوسازی ناوگان حمل و نقل تجاری کشور

پروژه های ۴ میز  تخصصی صنعت خودرو

عملکرد ایدرو در بخش پروژه های اجرایی تا دی ماه ۹۹پروژه های ایدرو

۲
۶

23
۱

پروژه های سرمایه گذاری

پروژه های پیمانکاری عمومی

پروژه های مدیریت طرح

پروژه های جهش تولید

۳۲پروژه
ارزش کل سرمایه گذاری عنوان پروژهردیف

پیشرفتاشتغال)میلیارد ریال(

73.90%6,727152طرح ایجاد واحد تولید بیواتانول سوختی در استان کرمانشاه 1

2
فاز دوم طرح بازسازی و نوسازی شرکت گسترش صنایع بلوچ

 )خط بافندگی و خط چاپ و رنگرزی(
3,900282%20.00

36.00%4,45775طرح تولید فیلترهای تصفیه آب )ممبران( در استان ایلام3

97.06%27,429230طرح تکمیلی مجتمع صنعتی اسفراین  در استان خراسان شمالی 4

17.88%1,570560طرح ایجاد و راه اندازی سیستم به آب اندازی و از آب گیری شناور و پارکینگ شناورها )تراول لیفت( در ایزایکو5

62.11%2,736150طرح ایجاد فاز 1 منطقه ویژه اقتصادی گرمسار  )250 هکتار(  در استان سمنان6

58.50%1,06080طرح ایجاد فاز 1 منطقه ویژه اقتصادی جهرم )85 هکتار( در استان فارس7

14.16%9,102152طرح ایجاد واحد تولید بیواتانول سوختی در استان کهگیلویه و بویر احمد8

48.03%35425طرح احداث و تکمیل زیرساخت های شهرک تحقیقاتی کاوش )بلوک پیشرو(9

80.02%71,8105000طرح احداث حوض های خشک و کارگاه های پشتیبان10

افتتاح خط جدید ریسندگی با ارزش سرمایه گذاری . 	
۲۰۰۰ میلیارد ریال و اشتغال ۱۵۰ نفر

برنامه ریزی و آغاز عملیات اجرایی برای توسعه خط . 	
بافندگی و نوسازی سالن چاپ و رنگ به منظور تکمیل 

فرآیند تولید و اشتغال زایی 95	 نفر با سرمایه گذاری 
0	 میلیون یورو و 560 میلیارد ریال

دریافت مجوز کاشت پنبه از سازمان جهاد کشاورزی . 	
استان به منظور تکمیل زنجیره تولید از کاشت پنبه 

تا تولید پارچه 
تکمیل زیرساخت های مجموعه شرکت. 	
تکمیل جذب و آموزش ۱۵۰ نفر نیروی انسانی مورد . 5

نیاز سالن تولید خط ریسندگی جدید

برگزاری فراخوان عمومی شناسایی سرمایه گذار جهت اجرای 
طرح های سرمایه گذاری مورد شناسایی در استان های هدف 
در روزنامه ها، سایت خبری سازمان و درج آگهی فراخوان مزبور 

و اطلاعات طرح ها در تارنمای اینترنتی سازمان

این پروژه با توجه به لزوم توســعه ســاخت داخل با تمرکز بر احصاء نیازمندی های فن آورانه بخش صنعت و رفع آن ها به 
کمک توانمندی های فن آورانه شــرکت های دانش بنیان و فن آور  تعریف گردید. در این طرح، بستر و امکان به هم رسانی 

کسب و کار بین شرکت های صنعتی دارای نیاز فن آورانه و شرکت های دانش بنیان و فن آور فراهم می شود.

۳۴۱ ۴ هزار و ۴۶۰ 
میلیارد ریال ۱۵۴

صرفه جویی ارزیارزش قراردادهاقطعه پروژه

میلیون یورو
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حرط 1  

51340 14۲650 1893690

اقدام در راستای 
تامین منابع، 
تسهیل گری و 

رفع موانع تولید 

نیازهای 
فناورانه 

غربالگری شده 

نیازهای 
کره  فناورانه مذا

شده

نیازهای 
فناورانه بهم 
رسانی شده

نیازهای 
فناورانه ثبت 

شده

نیازهای 
فناورانه تطبیق 

داده شده

در راســتای نوسازی و  جایگزینی ناوگان فرسوده حمل و نقل، سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران به عنوان مجری طرح 
نوسازی ناوگان فرسوده حمل و نقل تجاری کشور انتخاب شد تا با هماهنگی و همکاری دستگاه  های ذیربط  )وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، صندوق توســعه ملی، ســازمان برنامه و بودجه کشــور، وزارت نفت، وزارت راه و شهرسازی، بانک مرکزی و 

وزارت کشور( نسبت به اجرای طرح اقدام نماید.
منابع مورد نیاز:

۱.۰۷۷ میلیارد دلار.
هدف کل:                                                               

تولید ۱۷۶،۵۵۰ دستگاه

اجرای پروژه فاز 		 به کنسرسیومی متشــکل از سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، شرکت  مدیریت طرح های صنعتی 
ایران، شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی ایران، شرکت ملی حفاری ایران، مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل 
ایران، شرکت مدیریت پروژه های نیروگاهی ایران، شرکت ماشین سازی اراک و شرکت پایندان واگذار شده است که مسئولیت 

رهبری کنسرسیوم را سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران عهده دار می باشد.

33،۲4411،346 1.365۷ 5194۲

تعداد ثبت 
سفارش

تعداد تحویل 
شده به 
مشتریان

مبلغ 
مسدودی اخذ 
شده )میلیون 

دلار(

ارزش ثبت 
سفارش 

)میلیارد  دلار(

مبلغ تأمین 
شده  شده از 
سوی بانک 

مرکزی )میلیون 
دلار(

تعداد 
مسدودی

5،۲49
میلیون دلار

مبلغ پیمان

 اشتغال:    6،089نفر 

%89.18
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